
هفته دولت

یادداشت

 این نور تا ابد جاودانه است 
هر سال هشــتم شــهریور یادآور سالگرد 
عــروج شــهیدان محمدعلــی رجایــی و 
محمدجواد باهنر است؛ دولتمردانی که راه و 
رسم مردمی بودن را پایه گذاشتند و ساوک 
عاشقانه شان در خدمت به محرومان و مردم 

باعــزت ایران، عاقبت به خیریِ شــهادت و 
نیکنامی ابدی برایشــان هدیه آورد. جسم 
خاکی آنــان امروز پیش ما نیســت اما یاد 
بلند و شــیوه تدبیرشان تا ابد چراغ  راه همه 

جویندگان راه حق و عدالت خواهد بود.

هوشنگ توکلی: مدیران جدید در پی 
تغییرات مثبت در عرصه تئاتر هستند

جلیل رفیعی مدیر تالار هنر: 
رونق دوباره سالن های نمایشی
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از بازسازی اداره تئاتر تا راه اندازی دوباره شورای حمایت از آثار
کاظم نظری:

در دیدارِ معاون امور هنری و مدیرکل هنرهای نمایشی با هنرمند جانباز مطرح شد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

2

شاهد  رشد شاخص ها و رونق تئاتر کشور هستیمشاهد  رشد شاخص ها و رونق تئاتر کشور هستیم
2

امضای تفاهم نامه همکاری صندوق اعتباری هنر و صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری

به گزارش ایران تئاتر به نقل از روابط عمومی 
معاونت امور هنری، محمود ســالاری )معاون 
امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی(، 
کاظــم نظری )مدیرکل هنرهای نمایشــی( و 
محمود فرهنــگ )مدیر کانــون تئاتر دینی(، 
هم زمان با هفته دولت با حضور در منزل حسین 
نوری، با این هنرمندِ جانباز انقلاب اســلامی، 

دیدار و گفت وگو کردند.

در ابتــدای این دیدار، حاضران به همراه حســین نوری 
و خانواده او به تماشــای فیلم مستند »در یک نگاه« به 
کارگردانی مهدی فارســی که روایت زندگی این هنرمند 

جانباز و آشنایی او با همسرش است، نشستند.
در ادامه، حسین نوری به ارائه توضیحاتی درباره آثار خود 
در عرصه های مختلف هنری از جمله سینما، تئاتر، نقاشی 

و فیلمنامه نویسی و بیان برخی از خاطرات خود پرداخت.
همچنیــن در بخشــی دیگری از این دیــدار، دکتر نادیا 
مفتونی، همسر این جانباز هنرمند، ضمن بیان فرازهایی 
از زندگی خود با استاد حسین نوری در مورد فعالیت های 

خود و همسرش توضیحاتی داد.
کاظــم نظری، مدیــرکل هنرهای نمایشــی و محمود 
فرهنــگ، مدیر کانون تئاتر دینــی در ادامه این دیدار به 

بیان نظرات و راهکارهای خود در خصوص اهمیت و بهره 
برداری از آثار و متون حســین نوری در عرصه هنرهای 

نمایشی پرداختند.
در بخــش پایانی این دیــدار، محمود ســالاری با ابراز 
خرســندی از دیدار بــا این هنرمند ســرافراز و با آرزوی 
ســامتی برای ایشــان، ضمن پاسداشــت مقام والای 
جانبازان انقاب اســامی و تقدیر از همســر ایشان به 
سبب عشق و ایثار و فعالیت های علمی و هنری، به بیان 
اهمیت بازنشر هنر انقابی حسین نوری در سطح داخلی 
و بین المللی پرداخت و از آمادگی معاونت امور هنری برای 
نشر و ترجمه آثار برجسته ایشان به منظور ترویج افکار و 

اندیشه این هنرمند انقاب اسامی خبر داد. 
حســین نوری، نقاش، نویسنده و کارگردان تئاتر و سینما 
و از جانبازان نهضت پیروزی انقاب اسامی ایران است. 
او با وجود محدودیت های جســمی، موفق شده است در 
سه عرصه نقاشی، تئاتر و سینما دستاوردهای تخصصی 

داشته باشد. 
از فعالیت های این هنرمند در عرصه هنرهای نمایشــی 
می توان به نمایش های »سائر«، »شهود«، »عاریت سرا«، 
»دلدار«، »همراه«، »ســیرک«،» مــار زنگی«، »حقوق 
پشــه«، »فســتیوال آخر«، »خرفه ارغوانی«، »ایستگاه 

برزخ« و »دیر مغان« اشاره کرد.

نمایش هایی که نوری نوشــته و کارگردانــی کرده، در 
دوره های مختلف جشنواره تئاتر فجر و دیگر جشنواره های 
سراسری حائز رتبه شده است و فیلم هایش در کشورهایی 
همچون ایتالیا، آلمان، هند، کانادا و آمریکا اکران شــده و 

جوایزی را از جشنواره های بین المللی کسب کرده است.
این هنرمند، در بهمن سال ۱۳۸۳ نشان ملی ایثار  دریافت 
کرده است و در شهریور سال ۱۳۹۸ سالن نمایشی تحت 
عنوان تماشــاخانه استاد حســین نوری با ارجاع به نام او 

افتتاح شده است.

بازنشرِ آثار حسین نوری در سطح بین المللی همایش ملی تئاتر برای نوجوانان
به گزارش روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشــی، فراخوان 
»همایــش ملی تئاتر بــرای نوجوانان« توســط دفتر پژوهش، 
آموزش و انتشــارات اداره کل هنرهای نمایشی با هدف ترغیب 
سیاســتگذاران، متخصصان، دانشگاهیان و جامعه  حرفه ای تئاتر 
کشور با رویکرد میان رشته ای و محوریت توجه به جایگاه دوران 
نوجوانی در قالب ســخنرانی، ارائه مقاله و برگزاری نشست های 

علمی- تخصصی منتشر شد.
موضــوع اصلی این همایش که در آبان ماه ســال جاری برگزار 

می شود، توجه به تئاتر حرفه ای ویژه نوجوانان ایرانی است.
محورهای فراخوان همایش ملی تئاتر برای نوجوانان

۱. اهمیــت و ضرورت های تئاتــر نوجوان در جامعــه ایرانی- 
اســامی )تشــویق و ترغیب جامعه حرفه ای تئاتر کشور برای 

تولید آثار نمایشی برای نوجوانان(
۲. جایگاه تئاتر نوجوان در سیاست گذاری های فرهنگی کشور )با 
توجه به اســناد بالادستی، تجربه سایر ملل و گروه های حرفه ای 

تئاتر نوجوان در کشورهای دیگر(
۳. تئاتــر نوجوان، هویت ملــی، جامعه و فرهنــگ )نوجوان و 
پیشــرفت جامعه ی ایرانی-اســامی، جامعه پذیــری، آموزش 

مهارت های زندگی و شیوه های مقابله با جهانی سازی(
۴. تئاتر نوجوان و دوران نوجوانی

۵. مخاطب شناسی، ذائقه و پسند نوجوان ایرانی در تئاتر نوجوان
۶. زیبایی شناســی در تئاتر نوجوان )ویژگی ها و عوامل محتوا و 
فــرم هنری در تئاتر نوجوان، تفاوت ها و تمایزهای تئاتر نوجوان 

با تئاتر کودک و بزرگسال(
۷. اقتباس از متون کهن و ادبیات داستانی و رمان تئاتر نوجوان

۸. آموزش و پرورش و تئاتر نوجوان )رابطه تئاتر نوجوان با تعلیم 
و تربیت، نظام آموزش و پرورش کشور و متون درسی(

۹. وضعیت تئاتر نوجوان )بررسی علل عدم رشد و توسعه کمی و 
کیفی تئاتر نوجوان در ایران(

۱۰. فناوری ها، فضای مجازی و تئاتر نوجوان
گاهشمار همایش:

مهلت ارسال چکیده مقالات تا ۱۵ شهریور
اعام نتیجه بررسی چکیده های ارسالی تا ۲۰ شهریور

مهلت ارسال مقاله ها تا ۲۰ مهر
اعام مقالات منتخب تا ۳۰ مهر

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

هفته نامه اداره کل نمایشی سال اول شماره ۱ هفته اول شهریور  ۱۴۰۱ ۸ صفحه 

بازدید سرزده وزیر فرهنگ از 
قدیمی ترین تماشاخانه شهر

سید محمدجواد طاهری: 
مخاطب دنبال تئاتری است که 

خلاقیت و کیفیت دارد
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بــه گزارش ایــران تئاتر به نقــل از روابط 
عمومی صنــدوق اعتباری هنر، در آســتانه 
هفته دولــت تفاهم نامه ای همــکاری میان 
صنــدوق اعتباری هنر و صنــدوق نوآوری و 
شــکوفایی به منظور ایجاد همکاری مشترک 
جهت گســترش فرهنگ ســرمایه گذاری و 
تأمین مالی کارآفرینی و فناوری برای توسعه 

کارآفرینی  ترویج  انســانی،  ســرمایه های 
بــروز کســب وکارهای  و  بهبــود ظهور  و 
 موفق در حــوزه فرهنگ بنیان امضا شــد.

ســیدمجید پوراحمدی، مدیرعامل صنــدوق اعتباری 
هنر در مراســم امضای این تفاهم نامــه که در محل 
صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری 

برگــزار شــد، گفــت: »فرهنــگ و هنــر ایرانی به 
لحاظ نیروی انســانی غنی و دارای پتانســیل بســیار 
 بــرای تأثیــر بر چرخــه اقتصادی کشــور اســت.«

او در ادامه افزود: »در کشور ما به نقش حوزه فرهنگ و 
هنر به عنوان حوزه ثروت آفرین به طور جدی نگاه نشده 
اســت اما ظرفیت خوبی در این عرصه موجود اســت. 
در برخی عرصه ها مانند حوزه تجســمی فعالیت هایی 

صورت گرفته است که امیدبخش است.«



هفته نامه اداره کل نمایشی2 هفته دولت

از بازسازی اداره تئاتر 
تا راه اندازی دوباره شورای حمایت از آثار 

شاهد رشد شاخص ها و رونق تئاتر کشور هستیم

علی کیهانی: کاظم نظری، پس از 30 سال فعالیت در عرصه تئاتر کشور از جمله بازیگری، 
کارگردانی، نویسندگی و تدریس، چند ماهی است که پشت میزِ مدیریت اداره کل هنرهای 

نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نشسته است. 

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، در حاشیه تماشای تعزیه در رویداد تئاتر صاحبدلان، از رونق گرفتن هنرهای نمایشی کشور در یک 
سال گذشته و استقبال مخاطبان از اجرا های روی صحنه گفت. 

او تئاتر را از دهه 70 خورشیدی، آغاز کرد و افزون 
بر بازیگری، کارگردانی بیش از ۲0 اثر نمایشی 
را در کارنامه دارد. حضور در جشنواره های داخلی 
و خارجی چون تئاتر فجر، روهر آلمان با نمایش 
»آیینه ای توی ســقف«، تئاتر برلین با نمایش 
»نقالی«، کلن آلمــان، تئاتر کوردوبای آرژانتین، 
تئاتر ولیفیلد مونترال کانادا با نمایش »موســی 
و شــبان«، تئاتر اینچیان کره جنوبی با نمایش 
»آخر بازی«، تئاتر رفیع پی یر پاکستان با نمایش 
»آسانسوری برای مطبخ« و ...، بخشی از سابقه 

این هنرمند است. 
دکتر کاظم نظری، سابقه چندین سال تدریس و 
مدیریت در مراکز آموزش عالی از جمله دانشگاه 

سوره را هم دارد. 
 با او درباره سیاست های فرهنگی دولت سیزدهم 
و فعالیت های اداره کل هنرهای نمایشی در چند 

ماه گذشته گفت وگو کرده ایم که می خوانید.

 تفاوت شرایط تئاتر امروزِ کشور با یک سال 
پیش را چگونه می بینید؟

همه اصحاب هنر، آگاه هســتند که شرایط بسیار متفاوت تر 
از سال گذشــته است. در دو ســال پیش از این، با مسئله 
ویروس منحوس کرونا و به ناچار تعطیلی تماشــاخانه ها و 
اجراهای نمایشــی مواجه بودیم که هنرمندان را خانه نشین 
و تماشــاخانه داران را از نظر اقتصادی متضرر کرده بود. با 
تمهیداتی که دولت ســیزدهم از تابســتان ۱۴۰۰ در رابطه 
با خرید، تولید و تزریق واکســن های کرونــا به خرج داد، 
شــرایط جامعه رو به بهبودی رفت که در پهنه تئاتر کشور 

هم شاهدش بودیم.
از فروردین  ۱۴۰۱، پس از فروکش کردن همه گیری کرونا، 
با درخواســت های زیادی برای اجرا در سالن های نمایشی 
روبــه رو بودیم که بــا حمایت های وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسامی، معاونت هنری وزارت، همکاران اداره کل هنرهای 

نمایشی، صاحبان و مدیران تماشاخانه ها توانستیم به شرایط 
عــادی برگردیم و با افتخار می توانیــم بگوییم در قیاس با 

بسیاری از کشورها، بسیار جلو هستیم.
اینک، هنرمندان، دوباره شــور و شوق کار کردن را یافته اند 
و با حمایت های اداره کل، ما شــاهد اجراهای بسیار خوبی 
در ســطح تهران و استان های کشور هستیم و امیدواریم در 
آینده هم این روند ادامه یابد و فعالیت تئاتری ها بیشتر شود 

و چرخ اقتصادی این هنر هم بهتر بچرخد. 
 تئاتر در یک سال گذشته، از زمان آغاز به کار 
دولت سیزدهم تا امروز، چه چالش هایی را پشت 

سر گذاشته است؟
بــا تغییر دولت و جابه جایی مدیران، چالش هایی به ویژه در 
زمینه بودجه داشتیم که در ماه های اول و دوم شدت داشت، 
اما با گذر زمان، بیشتر مشکات حل شد. این مسئله، گریبان 

اداره کل هنرهای نمایشی را هم 
گرفته بود که مشکات در حال 
حل شدن اســت و حمایت از 
تولیــد و اجرای آثــار، بهتر و 

سریع تر خواهد شد. 
در پنج ماهی که از سال ۱۴۰۱ 
گذشــته اســت، چه طرح ها و 
برنامه هایی را برای بهبود تئاتر 

کشور اجرایی کرده اید؟ 
رویکرد جدید اداره کل هنرهای نمایشی این است که تمامی 
جشنواره ها و رویدادهای هنری، ساماندهی و هدفمند شوند. 
برای حلِ مشکل حریم مجموعه تئاتر شهر، چندین جلسه 
برگزار شــده اســت که ان شــاءالله تا پیش از آغاز چهل و 
یکمین دوره جشنواره بین المللی فجر، این محدوده و محیط 

فرهنگی را سامان خواهیم داد. 
همچنیــن با حمایت هــای وزیر محترم فرهنگ و ارشــاد 
اســامی و شــهردار محترم تهران، قصدمان گسترش و 
توســعه و بهسازی تماشاخانه سنگلج است و می کوشیم در 

کنار آن، موزه تئاتر را هم راه اندازی کنیم. 

یکی دیگر از برنامه های اداره کل هنرهای نمایشی، احیای 
مجدد اداره تئاتر اســت که ان شاءالله با رایزنی های صورت 
گرفته با موسسه توسعه هنر، ساختمان اداره تئاتر احیا خواهد 
شــد تا محل تمرین ها و گالری هــای مربوط به هنرهای 

نمایشی باشد و مانند سابق مجدد فعالیت کند. 
یکــی از فعالیت های مهم دیگری کــه صورت گرفته، این 
اســت که ما برای تمامی ســالن های نمایشی، شوراهای 
تخصصی مســتقر کرده ایم. در این شــوراهای تخصصی، 
متن هــا و نمایشــنامه ها و نیازهــای تالارهــا منطبق با 

سیاست های اتخاذشده بررسی خواهند شد. 
از کارهای دیگر، راه اندازی شورای اعزامِ گروه های مستعد 
تئاتری به خارج از کشــور اســت کــه امیدواریم با حضور 
هنرمندان ایرانی، درخششــی مضاعف برای هنر جمهوری 

اسامی ایران در جهان فراهم شود.
از دیگــر برنامه های اداره کل هنرهای نمایشــی، ارتباط با 
گروه های بین المللی و حرفه ای در کشــورهای دیگر جهان 
اســت تا بتوانیم با آن ها تعامل داشــته باشیم و و در ایران، 

میزبان شان باشیم. 
همچنین ســمپوزیوم هایی دربــاره کمپانــی داری و تئاتر 
حرفه ای بــه زودی برگــزار خواهیــم کــرد و در تدارک 
برگزاری مســترکاس هایی هم از طریق )ITI( هستیم. 
 )ITI( هرســاله هزینه ای به موسســه بین المللی تئاتــر
پرداخت می شــده امــا در مقابل، از امکاناتش، اســتفاده و 
است.  بهره برداری  نمی شــده 
اداره کل هنرهای  پیگیــری  با 
مرکــز  به عنــوان  نمایشــی 
آی تی آی ایران، برای نخستین 
بــار کارت عضویت هنرمندان 
موسســه  ایــن  در  ایرانــی 
بین المللی صادر شــده اســت 
که آن ها می  توانند از تسهیاتی 
چون تخفیــف در خرید بلیت 
نمایش های اجرا شــده در همه کشورهای جهان و تخفیف 
در مبلغ ثبت نام و ورودی جشنواره های بین المللی بهره مند 

شوند.
 برنامه ویژه ای هم برای حمایت از هنرمندان 

شهرستانی طراحی کرده اید؟
از موارد اصلی سیاســت ها و اهداف ما در اداره کل هنرهای 
نمایشــی، پرداختن به هنرمندان و تئاتر شهرستان هاست. 
برای همه آثار خوبی که در شهرستان ها اجرا می روند، این 
امکان فراهم خواهد شد تا در تهران هم روی صحنه بروند. 
کارهای شهرستانی ما با این طرح، بیشتر دیده خواهند شد و 

تبادل فرهنگی هم صورت خواهد گرفت. تئاتر شهرستان ها، 
بــرای ما چه در بخش آموزش و چه اجــرای آثار، اهمیتی 

ویژه  دارد. 
یکی دیگــر از طرح های اصلی و مهــم اداره کل هنرهای 
نمایشی، تجهیز فنی ســالن های تئاتر در شهرستان هاست 
و این کــه آن ها را به پایگاه های زنــده فرهنگی و هنری 

تبدیل کنیم. 
همچنین، طــرح جدیدی مبنی بر آمــوزش کان هنر در 
شــهرهای کم برخوردار کلید خورده است که شروع آن در 
بندرعباس بوده و مقصد بعــدی در زاهدان خواهد بود؛ در 
این طرح، استادان و پیشکسوتان در حوزه هنرهای نمایشی 
را برای توســعه، آموزش و نیازسنجی در تئاتر به شهرها و 

استان ها اعزام می کنیم.
 چه بسترســازی برای فعالیت آســان تر و 

بی دغدغه تر هنرمندان انجام شده است؟
در دوران اوج گیری کرونا و مشــکاتی که همراه داشــت، 
سامانه نظارت و ارزشیابی از کار افتاده بود و از اولین اقدامات 
ما راه اندازی این ســامانه بوده است که دوستان، همکاران 
و هنرمندان به صورت حضــوری مراجعه نکنند و از طریق 

سامانه با سرعت بیشتر، پاسخگوی هنرمندان عزیز باشیم.
همچنین بــا یک ترکیب جدید، شــورای حمایت اداره کل 
هنرهای نمایشی فعالیت خود را شروع کرده و شیوه حمایت 

از هنرمندان، گروه ها و اجراها مشخص شده است.
 و مهم ترین برنامه  آینــده اداره  کل هنرهای 

نمایشی چه خواهد بود؟
به دنبال تقویت زیرساخت های تئاتر کشور هستیم. یکی از 
مشکات اصلی تئاتر کشور، نبود سالن و امکانات فنی است 
و با توجه به افزایش جمعیت کشــور، ســاخت و راه اندازی 
ســالن های تازه به ویژه برای حوزه های تئاتر عروســکی 
و کــودک و نوجــوان را پیگیر هســتیم که امید اســت با 
حمایت های دولت و مردم، ســالن های حرفه ای بیشتری را 

در اختیار داشته باشیم.

کاظم نظری در تشریح برنامه های اداره کل هنرهای نمایشی خبر داد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

با رایزنی های صورت گرفته با موسسه 
توسعه هنر، ساختمان اداره تئاتر 
احیا خواهد شد تا محل تمرین ها 
و گالری های مربوط به هنرهای 

نمایشی باشد و مانند سابق مجدد 
فعالیت کند

به گزارش ایران تئاتر، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در هفته دولت با حضور در محوطه 
باز مجموعه تئاتر شهر، به تماشای تعزیه در رویداد تئاتر صاحبدلان نشست.

محمدمهدی اســماعیلی، در حاشیه این دیدار، با اشــاره به رونق گرفتن اجرای آثار نمایشی و رشد آن در 
دولت ســیزدهم، گفت: »طبق گزارشــی که معاونت هنری در هفته دولت منتشر و برای من ارسال کرده 
است، شاهد شاخص های رشد و رونق قابل توجهی در عرصه  هنرهای نمایشی هستیم، که این آمار بسیار 
خوشــحال کننده و امیدبخش است و انشــاالله در روزهای آتی رونق و استقبال از نمایش ها بیشتر خواهد 

شد.«
او همچنیــن درباره پیگیری و اجرایی شــدنِ تعیینِ حریم مجموعه تئاتر شــهر در هفته دولت گفت: »با 
شــهرداری در رابطه با حریم تئاتر شهر صحبت هایی شــده است و امیدواریم به زودی موضوع حریم این 

مجموعه، حل و کارهای اجرایی آن شروع شود.«
اســماعیلی در ادامه، درباره جایگاه رویداد تئاتر صاحبدلان در عرصه هنرهای نمایشی کشور توضیح داد: 
»بســیار لذت بردم از تماشــای مراســم تعزیه در رویداد فاخر تئاتر صاحبدلان که این شب ها در محوطه 
باز مجموعه تئاتر شــهر میزبان مخاطبان و هنر دوســتان بود. انشــاالله این رویداد، در ماه های آینده با 

مناسبت های مختلف ادامه خواهد یافت.«
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رونق دوباره تئاتر و رویکرد فرهنگی دولت سیزدهم در گفت وگو با پیشکسوت هنرهای نمایشی

هوشنگ توکلی: مدیران جدید در پی تغییرات مثبت در عرصه تئاتر هستند

هوشنگ توکلی بازیگر و کارگردان تئاتر فعالیت 
خود را از بازیگری در تئاتر در ســال 1346 آغاز 
کرد. او در کارگاه نمایش و حضور در گروه شهرو 
خردمند با پیتر بروک کارگردان تجربه گرای بزرگ 

جهان آشنا شد.
توکلی در ســال 1358 بــه کارگردانی نمایش 
»دونده« به نویســندگی محسن یلفانی در تئاتر 
شــهر پرداخت. او در آثار تلویزیونی چون »میرزا 
کوچک خان جنگلــی«، »روزگار قریب«، »پدر« و 
»زیر تیغ« به ایفای نقش پرداخته است. فیلم های 
سینمایی »درســاژ«، »زیر سقف دودی«، »قفس 
طلایی«، »دلخــون« و »ابلیس« از جمله آثار این 

هنرمند در عرصه سینماست.
توکلی از جمله هنرمندانی به شــمار می رود که از 
پیش از انقلاب تاکنــون در زمینه تئاتر و تصویر 
فعالیت مستمر داشته است. به همین مناسبت با 
او بــه گفت وگو درباره وضعیت تئاتر در طول یک 

سال گذشته پرداختیم که در ادامه می خوانید.

 رونــد اجرای تئاتر را در چهــار دهه ای که از 
انقلاب می گذرد چطور ارزیابی می کنید؟

روند فعالیت تئاتر در طی این چهل وسه سال پر 
از فراز و نشیب بوده اســت. بسته به شرایط  و 
در موقعیت های گوناگون، گروهی یا بهتر اســت 
بگویم، نســلی ســکوت کرده و منزوی شدند و 
نسل دیگری فعالیت کرده و کارهای خلاقه انجام 
داده اند که تمــام این موارد به تصمیم گیری های 

حوزه مدیریت در دوره های متفاوت برمی گردد.
 مدیریت جدید در عرصه تئاتر طی یک ســاله 

اخیر را چطور ارزیابی می کنید؟
تصورم این است که مجموعه جدیدی که اکنون 
سازوکار مدیریت تئاتر را دنبال می کند، ایده های 
جدیدی دارد. به نظر می رســد مدیریت جدید در 
پی تغییرات اساسی در روند تصویب، برنامه ریزی 
و تخصیص بودجه به گروه های تئاتری است؛ چه 
آن هایی که زیرمجموعه وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی هســتند و چه گروه هایی که در ارتباط با 

بخش خصوصی فعال اند.
 فکر می کنید ایــن دیدگاه های جدید در حوزه 

مدیریت تا چه حد بتواند تأثیرگذار باشد؟
مدیران جدیــد در حال تطبیق 
جدید  شــرایط  با  خودشــان 
هســتند و باید دید حاصل کار 
چه خواهد شد. قطعاً برای این 
نظر نیاز به زمان بیشتری است 
و نمی توانیــم به ســرعت نظر 
بدهیم و یا تصمیمی بگیریم اما 
امیدوارم این دیدگاه های جدید 
در روند رشــد فعالیت تئاتری 

نسل جدید اثر مثبت بگذارد.
جدید،  مدیــران  به هرحــال 
و  تحصیل کــرده  آدم هــای 

ببینیم نتیجه کارشان  باتجربه ای هســتند. باید 
در تعامل با هنرمندان چه خواهد شد. به شخصه 
امیدوارم نتیجه خوبی از تغییرات اساســی که در 
حوزه تصمیم گیری تئاتر در حال انجام اســت، 

حاصل شود.
 تلاش وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جهت 
تعامل هرچه بیشــتر با هنرمندان در عرصه های 

مختلف هنری را چگونه می بینید؟
محمدمهدی اســماعیلی اولین وزیری است که 
در طول چهل سال گذشــته در سخنرانی و بیان 
دیدگاه هایش در مجلــس از واژه هنر و فرهنگ 
اســتفاده کرد. او برای اولین بار هنر و فرهنگ را 

کنار هم قرار داد. در ســال های گذشته تغییرات 
زیادی داده شــده بود تا معنا و عملکرد فرهنگ و 
هنر کدر شود و این اولین نوری بود که با استفاده 
از این واژه توسط وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
روشن شد و امیدی را در بین هنرمندان زنده کرد 
و از زمانی که توانست رأی کامل نمایندگان را به 
دســت بیاورد، بیشترین اولویت را برای تعامل با 

هنرمندان و تغییر وضعیت آن ها گذاشته است.
 به نظر شــما این تعامل با هنرمندان تا چه حد 

کارا و موفقیت آمیز بوده است؟
من معتقد هســتم کــه وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی چه در ســخنرانی و چه در زمینه حضور، 
کار خودش را کرده است. مسئله مهم این است 
که کارها را وزیر انجام نمی دهد. وزیر دیدگاه های 
کلی نســب به فعالیت ها دارد و عملکرد بر عهده 
زیرمجموعه ای اســت که انتخــاب می کند. این 
زیرمجموعه ها هســتند که باید دیدگاه و اهداف 
وزیر را به نتیجه برســانند که البته همیشه و در 
تمام دوره ها شــاهد این موضوع بوده ایم که این 
زیرمجموعه ها گاهی اوقــات، کارها را به نتیجه 
می رســانند و گاهی اوقات نیــز در نیمه راه رها 
می کنند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، انسان با 

حسن نیتی در حوزه تئاتر و سینماست.
مشــکلات پیچیده سیاســی و امنیتی زیادی در 
جامعه داریم که هنرمنــدان در همه موارد جهت 
دیدشان به سمت وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اســت. وزیر در حال انجام فعالیت است اما باید 
دید زیرمجموعه اش چقدر در عملی شــدن این 

دیدگاه ها فعال عمل کرده اند.
 به نظرتان زیرمجموعه هــای وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی فعالیت خود را به خوبی انجام 

داده اند؟
 معاون امور هنری خوب کار می کند منتها انسان 
محجوبی است و فعالیت هایش در سکوت انجام 
می شود. به نظر می رســد معاونت هنری نیازمند 
روابط عمومی است که گزارش هفتگی و ماهانه 
تصمیمات و عملکردش را به هنرمندان اعلام کند 
و آن ها را در جریان اقداماتی که صورت می گیرد، 
قرار دهد. درهرحال این بخش در خبررســانی 
مقداری ضعیف عمــل می کند اما با کاری که این 
قطعاً  می دهند  انجــام  معاونت 

می توان منتظر نتیجه خوب بود.
 اقداماتــی کــه تاکنــون از 
طــرف دولت بــرای هنرمندان 
انجــام شــده،  پیشکســوت 

رضایت بخش بوده است؟
در طول یک سال اخیر اقدامات 
هنرمندان  برای  به رشــدی  رو 
پیشکســوت انجام شده است. 
اواخر  در  پیشکسوت  هنرمندان 
دولت دوازدهم دچار بحران شده 
بودند. در دولت یازدهم موسسه 
هنرمندان پیشکســوت مورد حمایت قرار گرفته 
بود  و رئیس جمهور وقت اساسنامه آن را به منظور 
حمایت امضا کرده بود اما دولت دوازدهم مدیریت 
قبل را قبول نداشــت و این کم کاری موسسه در 
وضعیت کیفی و کمی هنرمندان تأثیر گذاشــت. 
چنانکه در یکی ،دو ســال آخر دولــت دوازدهم 
انحلال  موسسه هنرمندان پیشکسوت به سمت 
رفته بود؛ اما خوشــبختانه بر اساس گزارشی که 
به رئیس جمهور و وزیر فعلی داده شد، خیلی ویژه 
با موسسه برخورد کردند. طبیعتاً خرابی های قدیم 
طی چند ماه اخیر تا حدودی بازسازی شده است 
و امید است که مدیران به شکل مطلوب به آنچه 

در راستای حمایت از پیشکسوتان مدنظر دارند، 
برسند.

 این موضوع در قبال نسل جوانی که در عرصه 
فعالیت های هنری به ویژه تئاتر مشغول هستند هم 

صدق می کند؟
بودجه تئاتر ضعیف و کم اســت و قطعاً حمایت 
از نســل جوان به بودجه بیشتری نیازمند است. 
مدیران در حــال تلاش بــرای افزایش بودجه 
هنری هســتند تا نقش بهتری در تأمین وضعیت 
هنرمندان داشــته باشــند و اگر موفق شــوند 

قطعاً هنرمنــدان خارج از حوزه 
از  هم  پیشکســوت  هنرمندان 

حوزه مالی منتفع خواهند شد.
 برای بهتر شــدن شرایط و 
هنرمندان  با  دولت  تعامل  بهبود 
به ویژه در عرصه تئاتر به منظور 
هنر  این  بیشتر  هرچه  پیشرفت 
چه اقداماتی می توان انجام داد؟

قطعــاً هنرمنــدان باید حضور 
حوزه هــای  در  بیشــتری 

این  مدیریت  بین  باشــند،  داشته  تصمیم گیری 
حوزه و نقش و تجربه هنرمندان باید یک هارمونی 
و هماهنگی وجود داشته باشد. اگر مدیریت دولتی 
و هنرمنــدان در دو جبهه کار کنند بدون اطلاع از 

وضعیت همدیگر، کار به خوبی پیش نمی رود.
تنها توصیه و پیشنهاد من این است که جلسات 
بیشتری برای شناخت مشکلات هنرمندان برگزار 
شود. هر دو طرف دیدگاه های خود را بگویند و یک 
راه حل تعاملی پیدا کنند. موضوع هنر تعامل است 

و با تعامل می توان هنر را به جای خوبی رساند.
 پیش ازایــن جلســاتی برای طرح مســائل 
هنرمندان برگزار شــده اســت؛ آیا این جلسات 

نتیجه و برآیند مؤثری داشته است؟
بله، معاون امور هنری چندین جلســه 

دراین باره گذاشتند و از هنرمندان 
بیان  بــه  تا  دعــوت کردند 
و مشکلات شــان  راهکارها 
بپردازنــد. این جلســات 
ولی  داشت  مطلوبی  نتیجه 
اکنون قطع شــده است و 

باشد مجدداً  شاید لازم 
شود  برگزار  جلسات 

برای  تا تمرکــزی 
و گفت وگو  بحــث 
و  هنرمندان  بیــن 
مدیران برای اتخاذ 

مطمئن تر  راه حل های 
انجام شود.

جلسات  برگزاری  در  آیا   
نگاه به همه هنرمندان به طور 

یکسان است؟
بگویم  این گونه  اســت  بهتر 
که ای کاش همــه هنرمندان 
به شــکل یکســان در این 
کنند.  شــرکت  گفت وگوها 
با  بحــث و گفت وگوهــا 
نتیجه  به  مختلف  نظرات 
می رسد. دیدگاهی که از 
ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
می شناسم  اسلامی 
این است که سعی 
افکار و  تا  شــده 
مختلف  نیروهای 
جلســات  در 

حضور داشته باشند ولی اگر تنوع و رنگارنگی آرا 
بیشتر باشد، قطعاً بهتر خواهد بود.

 دولــت در باب عرضه و تقاضــا برای تولید و 
توزیع هنرهای نمایشــی چه کارهایی می تواند 

انجام دهد؟
موضوع عرضه و تقاضا در تئاتر و سینما به دلیل 
بحران هایی که دارد، هنوز حل نشــده است. اگر 
نگاه مدیریت کلان نظام به خصوصی سازی است 
باید طرح جامع تری برای ایجاد بخش خصوصی 
فراهم کنــد و اگر در داخــل و امکانات خودش 
اســت باید با ایده های جدید و 

به روز شده عمل کند.
باشــد  قرار  اگر  به عنوان مثال 
طبق  مجموعــه ای  یــا  گروه 
عادت قبلی که متأسفانه اکنون 
همچنان ادامه دارد، از امکانات 
زیرمجموعــه وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی مثل تالار وحدت 
اســتفاده کند و دولت و وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
آن ها به شکل بخش خصوصی برخورد کند، قطعاً 
بحران مالی به وجود می آورد. این بدان معناست 
که باید ضوابط در مورد حمایت های دولتی بخش 
خصوصــی و دولتی به دقت رعایت شــود و این 
ضوابط قابل بررسی و شــفاف باشند. این که اگر 
یک گروه در تئاتر شهر به عنوان یک مرکز دولتی 
کار می کنــد، باید از امتیازات دولتی هم برخوردار 
شود؛ چراکه اگر برخوردار نشود منجر به رقابت 
دولت با بخش خصوصی می شــود که متأسفانه 
اکنون اتفاق افتاده اســت و ایــن اتفاق خوبی 
نیســت. بخش عظیم بحرانی که در فعالیت های 
تئاتری داریم به این موضوع برمی گردد که مراکز 
متعلق به وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی که 
مسئولیت شــان حمایت از هنرمندان 
خودشان  بخواهند  اگر  اســت 
کسب درآمد داشته باشند با 
بخــش خصوصی فرقی 
بحرانی  این  و  ندارند 
است که امید است 
کنونی  دولــت  در 

حل شود.

هوشنگ توکلی بازیگر و کارگردان پیشکسوت تئاتر روند اجرای تئاتر را در چهار دهه گذشته همراه با فرازوفرودهایی دانست که به حوزه تصمیم گیری های مدیریتی برمی گردد و مدیریت 
جدید حوزه تئاتر را دارای حسن نیت و ایده های جدیدی دانست که در پی تغییرات اساسی و مثبت در روند تصویب، برنامه ریزی و تخصیص بودجه به گروه های تئاتری هستند.

به نظر می رسد مدیریت جدید 
تغییرات اساســی در  در پی 
و  برنامه ریزی  تصویب،  روند 
تخصیص بودجه به گروه های 
آن هایی که  تئاتری است؛ چه 
و  زیرمجموعه وزارت فرهنگ 
ارشاد اســلامی هستند و چه 
با  ارتباط  در  کــه  گروه هایی 

بخش خصوصی فعال اند

و  ضعیف  تئاتــر  بودجــه 
حمایت  قطعاً  و  اســت  کم 
از نســل جوان بــه بودجه 
مدیران  دارد.  نیاز  بیشتری 
اگــر موفق شــوند بودجه 
بیشتری دریافت کنند، قطعا 
هنرمندان هــم از آن بهره 

خواهند برد
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کوروش زارعی: کوروش زارعی: 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، خانه هنرمندان است

در گفت وگو با مدیر مرکز هنرهای نمایشی حوزه هنری مطرح شد

کــوروش زارعی، بازیگر و کارگــردان تئاتر در 
طی ســال های فعالیت خود به کارگردانی آثاری 
آفتابی«،  مــرد  مهتابی  »زنــان  چون »تلاقی«، 
»شب مویه ها« و »بانوی بی نشــان« و بازی در 
از جمله »چشــم های خیره  زیادی  نمایش های 
به راه«، »مرگ در پاییز«، »هزار و دومین شــب 

شهرزاد« و»خاک سبز« پرداخته است.
همچنین بــازی در آثــار تلویزیونــی »غروب 
و  »مختارنامه«  پیامبــر«،  »یوســف  بی پایان«، 
»جابربن حیان« از دیگر فعالیت های این هنرمند 
است. دریافت جایزه دوم کارگردانی و بازیگری 
برای نمایش »گل و جمله« از کانون ملی منتقدان 
تئاتر ایران در دوازدهمین جشــنواره بین المللی 
نمایش  کارگردانی  تئاتر فجر، دریافت جایــزه 
»آینه ای روی ســقف« از هفدهمین جشــنواره 
بین المللــی تئاتر فجــر و نیز دریافــت جایزه 
بازیگری بــرای بازی در نمایــش »هذیان« در 
هجدهمین جشنواره بین المللی تئاتر هم بخشی 
از موفقیت های زارعی در عرصه تئاتر به شــمار 

می رود.
او هم اکنون به عنوان مدیر مرکز هنرهای نمایشی 
حوزه هنــری و دبیر چهل و یکمین جشــنواره 
بین المللــی تئاتر فجر در حال فعالیت اســت. 

حضور فعال این هنرمند در عرصه های مدیریتی 
تئاتر باعث شد تا با او به گفت وگو درباره شرایط 
مدیریتی و روند و چگونگی تعامل وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی با هنرمندان تئاتر در یک سال 
اخیــر بپردازیم. متن این گفت و گــو را در ادامه 

می خوانید.  

 با توجه به رونق ایجادشده در عرصه تئاتر در 
این روزها که کرونــا فروکش کرده، تعامل وزیر 

ارشاد با هنرمندان را چطور ارزیابی می کنید؟
تاکید همیشگی محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و 

ارشاد اســامی از زمان حضور در پست 
وزارت بر تعامل با هنرمندان رشــته های 
مختلف هنری بوده است. به هرحال دولت 
سیزدهم، دولتی مردمی است و بیشترین 
تاکید را روی بحث عدالت فرهنگی دارد 
تا بتواند در کل کشور به ویژه استان ها و 

شهرستان ها عدالت فرهنگی برقرار کند.
این نگاه و تعامل وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی در نشست ها 
و گفت وگوهایی که از زمان شــروع فعالیت شان تاکنون با 
هنرمندان رشــته های مختلف داشــته اند، خــوب و قطعا 
تأمل برانگیز اســت. موضوع و محتوا در آثار هنری به ویژه 
هنرهای نمایشــی برای  مردم ما بسیار مهم است و عملکرد 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی تاکنون نشان از توجه به این 
محتوا و مردمی بودن آثار هنری دارد.

 به نظر شــما جز بحث تعامل با هنرمندان در 
بخش های مختلف، چه مواردی در برنامه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برای حمایت از هنرمندان 

به ویژه هنرمندان تئاتر مدنظر بوده است؟
برای بهتر بیان شدن این موضوع بهتر است به جلسه ای که 
چندی پیش با حضور آقای اسماعیلی برای بررسی وضعیت 
هنرمندان در صندوق اعتباری هنر برگزار شــد، بپردازم. در 
آن جلســه وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی تاکید کردند که 
ما خادم هنرمندان هســتیم و باید برای هنرمندان، معیشت، 
رفاه و به ویژه موضوع مسکن شان تاش 
کنیم. تاش بر پیشــگام بــودن وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســامی بــه منظور 
خدمت و پاسداشت عزت نفس هنرمندان 
قابل احترام اســت. وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســامی به این موضوع تاکید دارند که 
تمامی خدماتی که در ســال های گذشته 
برای هنرمندان انجام نشده اســت، باید در دولت سیزدهم 
و از ســوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی به عنوان خانه 

هنرمندان این سرزمین تحقق پیدا کند و انجام شود.
 عملکرد دولت مردمی ســیزدهم در حوزه هنر 

بالاخص تئاتر چگونه بوده است؟ 

عملکرد دولت مردمی، حمایت از آثار نمایشــی به ویژه در 
بحث تولیدات است. دولت سیزدهم تاش دارد تا به دور از 
هیچ کوتاهی از هنرمندان که چراغ راه یک جامعه فرهنگی 
و انسانی هســتند، حمایت کند. در دو سال اخیر همه گیری 
ویروس کرونا باعث شــد تا هنرمندان به ویژه عزیزان فعال 
درعرصه تئاتر بیکار شوند و لطمات و صدمات زیادی ببینند و 
آنچه مشخص است تاش دولت برای بهبود شرایط و تاکید 
بر تولید و فعالیت هنرمندان در فضای حرفه ای شــان است. 
اگر دولت ســیزدهم و وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی برای 
توزیع تولیداتی که با فرهنگ ایرانی و اســامی ما منطبق 
است، همراه شوند، قطعا شاهد اتفاقات خوبی در حوزه تئاتر و 

اقتصاد آن خواهیم بود.
  به نظر شــخص شما مهم ترین مسئله پیش 
روی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی برای 
پیشرفت حوزه تئاتر که می تواند باعث تحول و 

پیشرفت عرصه تئاتر شود، چیست؟
بودجه مهم ترین مســئله درخصوص پیشــرفت حوزه تئاتر 
است. قطعا وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی تاش می کند، 
این بودجه به دســت هنرمندان برســد. تامین بودجه منجر 
به ایجاد آرامش و رفاه بیشــتر برای هنرمندان خواهد شــد 
و امیدوارم هرچه ســریع تر این اتفاق بیفتد تا هنرمندان در 
آرامش و با فراغ بال و پشــت سر گذاشتن مشکات، برای 

آفرینش آثار هنری دغدغه ای نداشته باشند.

بهبود  برای  دولت  تلاش 
تولید  بر  تاکید  و  شرایط 
در  هنرمندان  فعالیت  و 
فضای حرفه ای شان است

رونق دوباره سالن های نمایشی

دو سال از خیزش و ســرایت بیماری کرونا در 
کشور می گذرد روزهای ناخوشایندی که آبستن 
اتفاقات بــد بودند و تنها با گســترش و عزم 
جدی برای واکسیناسیون همگانی تلاش برای 
ریشــه کنی این بیماری به دورها رانده شدند. 
کرونا آســیب های زیادی به صنــوف مختلف 
مخصوصا هنرهای نمایشــی وارد کرد و باعث 
تعطیلی سالن های نمایشی در سطح کشور شد.

تالار هنر سالن تخصصی تئاتر کودک و نوجوان 
هم ناگزیر از شرایط و به علت اهمیت سلامت 
مخاطبان به ویژه کــودکان و نوجوانان تعطیل 
شد و ریزش بسیار بالایی از مخاطب در دوران 
اوج گیری کرونــا را تجربه کــرد، اما امید به 
صحنه پرافتخار سالن تخصصی نمایش کودک 
بازگشــت و این روزها با روی کار آمدن دولت 
جدید و مدیران مشتاق و پای کار شاهد بهبود 
شــرایط و بهتر شدن اوضاع تئاتر و سالن های 

نمایشی هستیم.
در ادامــه گفت وگوی ایران تئاتــر را با جلیل 
رفیعی مدیر تالار هنر درباره رونق دوباره تئاتر 
و ســالن های نمایشــی را در یک سال اخیر و 

سیاستهای فرهنگی دولت سیزدهم می خوانید.

جلیل رفیعی دربــاره اجــرا در دوران کرونا و 
فروکش کردن این بیماری و تاثیر آن در حوزه 

تئاتر کــودک گفت: »6 اجرا در اوایل شــیوع 
بیماری کرونا در تــالار هنر روی صحنه رفت و 
حــدود 3800 نفر تماشــاگر از اجراهای تالار 
هنر دیدن کردند و نزدیک به 40 میلیون تومان 
فروش داشــتند. در اسفند سال 1400 با توجه 
به فروکش کردن بیماری کرونا و واکسیناسیون 
گسترده در ســطح کشور و دســتور مدیرکل 

هنرهای نمایشی جناب آقای کاظم 
نظری مبنی بر رونق بخشــی و بالا 
بردن سطح کمی و کیفی آثار در تالار 
هنر تلاش های زیادی انجام شد. از 
اســفند 1400 تا کنون با همکاری 
شورای  نمایشی،  هنرهای  اداره کل 
نظارت و ارزشــیابی بــر نمایش، 
هنرمندان و البته استقبال مخاطبان 
به  تالار هنر  تماشاگر  نمایش ها،  از 
16 هزار و 800 نفر رسید و نزدیک 
به 370 میلیون فروش اجراها بود.«

رفیعی دربــاره تاکید وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی نســبت به حضور جوانان و نوجوانان 
در عرصه  نمایش گفت: »وزیر محترم فرهنگ 
و ارشاد اســلامی تاکید بر این موضوع داشتند 
که نگرش ما بیشتر به سوی جوانان خوش فکر، 
خوش انگیزه و خلاق برود که خوشــبختانه 70 
درصد اجراهای تالار هنر بــا حضور جوانان و 

نوجوانان در بخش های نویسندگی، کارگردانی، 
بازیگری و عوامل پشت صحنه بوده است.«

مدیر تالار هنر از شــب های نمایشنامه خوانی 
گفت: »بــر اســاس توصیه موکــد مدیرکل 
هنرهای نمایشــی جناب آقــای کاظم نظری، 
شــب های نمایشــنامه خوانی بــا رویکرد به 
شناخت متون ارزشمند، جدید و حمایت از آثار 
تئاتر  زمینه   در  نمایشنامه نویســی 
کودک و نوجوان در تالار هنر برگزار 
خواهد شد، که البته در هفته دولت 
نمایشــنامه خوانی  برای  اثر  چهار 
انتخاب شــده اســت و دو اثر با 
موضوعیــت مذهبــی در ماه صفر 

نمایشنامه خوانی می شود.«
تالار  بودجه  افزایش  درباره  رفیعی 
هنر گفت: »در دولت ســیزدهم از 
لحاظ بودجــه، نمایش ها 15 تا ۲0 
درصد بیشــتر از سال های گذشته 
حمایت می شوند که البته رسیدن به یک وضعیت 
مطلوب هنوز جای کار دارد و نیاز به حمایت های 
بیشتری از طرف اداره کل هنرهای نمایشی دارد، 
خصوصاً در تالار هنر که سالنی تخصصی برای 
کودکان و نوجوانان اســت. در جلسه ای که با 
داشته ایم  نمایشــی  هنرهای  محترم  مدیرکل 
ایشان نسبت به حضور گروه های فعال نمایش 

کودک و نوجوان استان های مختلف در تالار هنر 
تاکید داشتند که امیدواریم به زودی شاهد این 

اتفاق باشیم.«
رفیعی برای رونق بخشــیدن تالار هنر و تعامل 
با پیشکسوتان گفت: »نگاه اصلی ما این است 
که بتوانیم با حمایت های پیشکسوتان در اختیار 
گذاشتن ایده و تجربیات خود به گروه های تئاتر 
کودک و نوجوان و تعامل بــا آن ها برای رونق 
بخشیدن به اجراهای آینده و بالا رفتن کیفیت 

آثار کودک کمک کنیم.«
جلیل رفیعــی در پایان گفت: »در هفته دولت از  
وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی و مدیرکل 
هنرهای نمایشی تشکر می کنم که نگاه ویژه ای 
به تئاتر کــودک و نوجوان دارند و امیدوارم این 
حمایت ها بیشتر شود؛ تئاتر کودک هرچه بیشتر 
حمایت شود در آینده نتایج مثبت آن را در جامعه 
می بینیم. همچنین نمایش »کتابخورها« آخرین 
اثر نمایشــی در تالار هنر است که همزمان با 
شروع هفته دولت روز دوم شهریور ماه افتتاح 

شد و روی صحنه رفت.«

جلیل رفیعی نویســنده، کارگردان و مدیر تالار هنر با اشاره به استقبال مخاطبان از نمایش های روی صحنه به ویژه آثار کودک و نوجوان و 
رونق گرفتن جریان تئاتری کشور در یک سال اخیر می گوید: از اسفند 1400 تا کنون تماشاگر تالار هنر به 16 هزار و 800 نفر رسیده است 
و این حضور مخاطب در دوران پس از کرونا که با انجام واکسیناسیون گسترده در دولت سیزدهم اتفاق افتاد، بسیار خوب و دلنشین است.

از  وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد 

اسلامی و مدیرکل 
هنرهای نمایشی 
تشکر می کنم که 

نگاه ویژه ای به تئاتر 
کودک و نوجوان 

دارند

کوروش زارعی، بازیگر و کارگردان تئاتر و مدیر مرکز هنرهای نمایشی حوزه هنری ضمن ]
تاکید بر صدمات جدی همه گیری ویروس کرونا در ســال های اخیر به زندگی و شــرایط 
کاری هنرمندان تئاتر از رونق تئاتر و تلاش وافر و موثر برای بهتر شدن شرایط هنرمندان 

در دولت سیزدهم گفت و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را خانه هنرمندان دانست.
[

جلیل رفیعی: از اسفند 1400 تاکنون بیش از شانزده هزار مخاطب داشته ایم
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کارگردان  بازیگر،  طاهری،  محمدجواد  ســید 
تئاتر و ســینما و تلویزیون که بیشتر مخاطبان 
او را در نقــش مالک، کســی کــه در نقش 
کاروان ســالار، یوســف)ع( نوجوان را از چاه 
حسد برادران بیرون آورد و با خود به مصر برد، 
می شناســند، اینک در جایگاه مدیر مجموعه 
تئاتر شهر قرار گرفته است. این فعال و مدیر 
هنری، با نگاهی به وضعیت تئاتر کشور در دو 
سال گذشته، شــرایط امروز را خوب توصیف 
برنامه های  با اجرای  امیدوار اســت  می کند و 
طراحی شده، شــکوفایی این هنر به ویژه در 

تئاتر شهر، روزافزون تر شود.  
هم زمان با هفته دولت، به سراغ مدیر مجموعه 
تئاتر شــهر رفتیم و از او درباره شــرایط تازه 

هنرهای نمایشی کشور پرسیدیم.

او درباره فروش و اســتقبال مخاطبان از اجراهای جدید 
گفت: »بســیار خوشحالم که به واســطه اجرای چند اثر 
نمایشی پرمخاطب و پرفروش توسط تعدادی از هنرمندان 
خوب و ارزشــمند تئاتر کشــورمان در تئاتر شــهر، این 
خمودگی ناشــی از دوران کرونا تا حد زیادی مرتفع شد و 
ما شــاهد شکوفایی و روشن شدن دوباره چراغ تالارهای 
نمایشــی تئاتر شهر هستیم. نمایش هایی که در آن ها از 
بازیگران چهره خبری نبود اما مخاطب نشان داد که دنبال 
تئاتر خوب اســت؛ تئاتری که از لحاظ کیفی و خاقیت 
در حد بالایی قرار گرفته باشــد. به جرئت می توان گفت 
این نمایش ها نشــان دهنده این موضوع است که امروزه 
تماشــاگر تئاتر دنبال اثری می گــردد که از لحاظ کیفی 
بهترین سطح را داشته باشــد. به اعتقاد من مخاطب در 
پی کشــف نیازهای پنهان خود در نمایش است. نه اینکه 
هنرمند نیاز مخاطب را بشناســد و براســاس آن اثری را 
خلــق کند. من بر این باورم ما باید با خلق اثر هنری نیاز 
فرهنگی را در مخاطب ایجاد کنیم . وقتی نمایشی به نیاز 
های درونی و پنهان انســان ها روی می آورد تماشــاگر 
همــذات پنداری می کند و نمایــش را به مثابه آئینه ای 
پیــش روی خود می بیند. به قول اورلی هولتن رســالت 

نمایش که بازتاب طبیعت است، شکل می گیرد«
این بازیگر و کارگردان تئاتر که طی ســال های گذشته 
نمایش های متعــددی را روی صحنه بازی و کارگردانی 
کــرده در ادامــه دربــاره خاقیــت در نمایش ها گفت: 
»متاســفانه ایــن روزها بعضی ها به مقولــه هنر نمایش 
صرفا تجاری نگاه می کنند غافل از این که شاید مخاطب 
نمایــش در مقطعی کوتاه از این طرز فکر اســتقبال کند 
اما ذات انســان نیازمند کشف خاقیت است و دنبال این 
می گردد که دم دســتی نباشــد، دنبال تئاتری است که 
حرفی برای گفتن داشــته باشــد دنبال تئاتری است که 

به زیرمتن ها توجه داشــته باشد. وقتی تماشاگر احساس 
بکند که برای یک اثر هنری در حوزه هنرهای نمایشــی 
زحمت کشیده یا فکر شده است قطعا تمام تاش خود را 
انجام می دهد تا یکی از اولین تماشاگرهای آن اثر نمایشی 

باشد.«      
طاهــری در ادامه صحبت هــای خود بــا تاکید برحفظ 
شــأنیت مجموعه تئاتر شــهر گفت: »به اعتقاد من ذات 
تئاتر سرگرم کردن مخاطب است اما سرگرمی نه به معنی 
ایجاد تفریح و تفرج برای تماشــگر ، بلکه ســرگرمی به 
معنای ســرگرم کردن ذهن، درگیــری ذهنی با موضوع 
و مســئله روی صحنه که به نمایش گذاشــته می شود و 
قطع به یقین دلیل اســتقبال از اجراهای جدید تئاتر شهر 
پرداختن به کیفیت آن هاست. ما هم برحسب رسالتی که 
بر دوش مان اســت باید توجه ویژه ای به مقوله کیفیت در 
تئاتر داشــته باشــیم و اجازه ندهیم خدای ناکرده شانیت 

تاریخی  ارزشمند  مجموعه 
اجراهای  بــا  ایــران  تئاتر 
نمایش هــای ضعیــف زیر 
سوال برود چون افرادی در 
تئاتر شــهر اجرا هایی روی 
صحنه برده اند که شاید این 
روزها در میان ما نباشند اما 
یاد و خاطره  شان همیشه در 
ذهن ها زنده اســت. ما باید 

برای حفظ جایگاه و حفــظ ارزش هنری آن ها و خاطره 
آن بزرگان را که روزی و روزگاری به این مجموعه رونق 
می بخشــیدند، کوشا باشیم. به نظر من مهم ترین وظیفه 
هر مدیر که در مجموعه تئاتر شــهر شــروع به خدمت 
می کند این است که باید به سطح کیفی آثار توجه ویژه ای 

داشته باشد.«

بهترین ها به تئاتر شهر خواهند آمد
مدیر تئاتر شهر، درباره نحوه بررسی درخواست گروه های 
متقاضی اجرای نمایش در تئاترشــهر گفت: »گروه های 
زیادی متقاضی اجرا در مجموعه تئاتر شــهر هستند اما با 
توجه به محدودیت سالن های تئاترشهر، تعدد درخواست ها 
هم از سمت دانشجویان و هم از گروه های غیر دانشجویی 
)حرفه ای(  و همچنین ظرفیت  های فیزیکی که در اختیار 
تئاترشهر اســت، می توانیم ســالانه حداکثر میزبان ۴۰ 
مجموعه نمایشــی باشیم. البته باعث خوشحالی است که 
از زمان حضور بنده در تئاتر شــهر تا به امروز ۳۰۰ متن 
تقاضای اجرا در تئاتر شــهر را داشتند؛ اما محدودیتی که 
در تئاتر شهر وجود دارد باعث می شود که ما فقط بتوانیم 
میزبان ۴۰ گروه نمایشــی برای یک ســال تا یک سال 

تئاتر  مجموعه  در  نیــم  و 
به هر حال  باشــیم.  شهر 
ســعی ما بر این است که 
بهترین ها را از لحاظ متن، 
کارگردانی، اجرا و بازیگری 

داشته باشیم.«
او در بخــش دیگــری از 
صحبت هــای خود درباره 

مرتبط  اقتصادی  موضوعات 
با تئاتــر گفت: »امروزه اگر بگوییم »تئاتر برای تئاتر« به 
نظر بنده معنایی پیدا نخواهد کرد، تئاتر مخاطب می خواهد 
و اگر مخاطبی وجود نداشته باشد تئاتری هم وجود ندارد. 
این جمله من به این معنی نیست که ما بخواهیم صرفا به 
ســمت تجاری سازی تئاتر برویم آن هم به شکل غلطی 
که متاســفانه رایج شده است البته نباید نسبت به اقتصاد 

تئاتر هم بیگانه باشیم.«
این هنرمند افزود: »خداراشکر می کنم که تماشاگر امروز 
مــا از تئاتر حمایت می کند و حضور پررنگی در ســالن ها 
دارد کما اینکه روز به روز هم استقبال تماشاگر از تئاترها 

بیشتر می شود، واقعاً جای خوشحالی و امیدواری است که 
تماشاگران با شــرایط اقتصادی که در حال حاضر وجود 
دارد از تئاتر اســتقبال می کنند. امیدوارم که ما هم بتوانیم 
خدمت رسان باشیم. در این سال های اخیر که شاهد رکود 
در عرصه تئاتر بوده ایم بخــش عمده آن به خاطر کرونا 
بوده اســت و بخش دیگر آن به خاطر بعضی کم کاری ها 
بوده که در حوزه تئاتر اتفاق افتاده است؛ به هر دلیل بنده 
قصد ندارم که هیچ مدیری را زیر ســوال ببرم هر کسی 
در زمان خودش به اندازه خودش تاش کرده اســت و تا 
زمانی که ما خدمتگزار اهالی تئاتر هســتیم تاشمان این 

است که بتوانیم جبران بعضی کم کاری ها را بکنیم.«

میزبان اجراهای هنرمندان شهرستانی 
خواهیم شد

مدیر تئاترشهر درباره برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
حضور گروه های استانی در 
اجراهای عمومی تئاتر شهر 
هم  گفــت: »در برنامه کار 
مجموعه تئاتر شــهر توجه 
استانی  اجراهای  به  ویژه ای 
بــرای اجرا در تئاتر شــهر 
اســاس  همین  بر  اســت. 
امید داریم بعد از جشــنواره 
تهران-مبارک  عروســکی 
مجموعه تئاتر شهر میزبان چند گروه استانی باشد. اما باید 
به این نکته توجه کرد که گروه های استانی که به تهران 
می آیند قطعاً هزینه هایی پیش رو دارند مانند اسکان، غذا 
و مواردی دیگر؛ گروه مگر چقدر می تواند درآمد داشــته 
باشــد که تمام هزینه های سفر نمایشــی خود را بدهد؟ 
اما ما به عنــوان یک رپرتوار یک هفتــه ای از گروه های 
اســتانی دعوت می کنیم تا در تئاتر شــهر اجرا داشــته 
باشند. من زمانی هم که خودم در شهرستان بودم به این 
فکرمی کردم که آیا می    شود در تئاتر شهر تهران اجرا روی 
صحنه ببرم و این همیشه آرزوی هنرمندان شهرستان ها 
است. اما امروز به این فکر می کنم که آیا آن زمان که آرزو 
اجرا در تئاتر شهر را داشتم، تماشاگری هم می داشتم؟ به 
هر حال امروزه هزینه های تولید نمایش بســیار سنگین 
اســت، مخصوصا گروه های اســتانی باید بسنجند که آیا 
اجرای در تهران به صرفه است یا خیر. شما مطمئن باشید 
سیاست های اداره کل هنرهای نمایشی و مدیرکل محترم 
جناب آقای کاظم نظری این اســت که به هر طریقی که 
شده از گروه های استانی و شهرستانی حمایت کنیم تا این 
دسته از هنرمندان مشــتاق در تهران و خصوصاً در تئاتر 

شهر اجرا داشته باشند.«
پایانــی  بخــش  در  او 
افزود:  صحبت هــای خــود 
»ماموریــت بنــده در تئاتر 
ارتقای سطح  شهر بی شک 
این  در  تئاتر  اجراهای  کیفی 
اســت  ارزشــمند  مجموعه 
و قطعــا هدفی جــز رونق 
بخشــیدن هر چه بیشتر به 
هنــر والای نمایش و جذب 
مخاطب بیشــتر برای دیدن تئاتر در این مجموعه ندارم. 
به اعتقاد بنده تئاتر شــهر به عنوان یکــی از مهم ترین 
مجموعه های فرهنگی هنری کشــورمان در حوزه تئاتر 
حرفه ای محسوب می شــود که به عنوان نماد تئاتر ملی 
و حرفه ای کشور محلی برای هنرنمایی تمامی هنرمندان 
عرصه هنــر نمایش برای تمامی ملت ایران در ســلیقه 
های مختلف اســت؛ موضوع و اولویت مهمی که بنده و 
همکارانم نهایت تاشــمان را برای تحقق چنین هدفی 

انجام خواهیم داد.«

سید محمدجواد طاهری: 

مخاطب دنبال تئاتری است که خلاقیت و کیفیت دارد

رونق دوباره سالن های نمایشی در گفت وگو با مدیر تئاتر شهر

بسیار خوشــحالم که به واسطه اجرای چند 
اثر نمایشــی پرمخاطب و پرفروش توسط 
تعدادی از هنرمندان خوب و ارزشمند تئاتر 
کشورمان در تئاتر شهر، این خمودگی ناشی 
از دوران کرونا تا حد زیادی مرتفع شد و ما 
شاهد شکوفایی و روشن شدن دوباره چراغ 

تالارهای نمایشی تئاتر شهر هستیم

خداراشــکر می کنم که تماشــاگر امروز ما 
از تئاتر حمایت می کنــد و حضور پررنگی 
در ســالن ها دارد کما اینکه روز به روز هم 
استقبال تماشاگر از تئاترها بیشتر می شود، 
واقعاً جای خوشحالی و امیدواری است که 
تماشــاگران با شرایط اقتصادی که در حال 

حاضر وجود دارد از تئاتر استقبال می کنند

همزمان بــا هفته دولت، معــاون امور هنری و 
مدیرکل هنرهای نمایشی روز گذشته سه شنبه 
هشتم شهریور با مهدی متوسلی دیدار و از او برای 
 سه دهه حضور در فرهنگ و هنر تجلیل کردند.

به گــزارش ایران تئاتر، محمود ســالاری، معــاون امور 
هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی، کاظم نظری، 
مدیــرکل هنرهای نمایشــی و محمود فرهنــگ، مدیر 
کانــون تئاتــر دینی، هم زمــان با هفته دولــت با حضور 
در منــزل مهــدی متوســلی، نویســنده، تهیه کننــده و 
 جانبــاز دفــاع مقــدس از این هنرمنــد دیــدار کردند.

مهدی متوسلی، نویسنده و تهیه کننده تئاتر در ابتدای این 
دیدار » اهالی هنر مستحضر هســتند که در این دو سال 
بیماری کرونا در کشور شیوع پیدا کرد، وقفه ای در تولید و 
توسعه فعالیت های فرهنگی داشتیم؛ امیدوارم با حمایت های 
شما عزیزان در همه زمینه ها، رشته ها، عرصه ها و بخش ها، 
 کارهــای هنرمندان توســعه پیدا کند و اجرایی شــود.«

مدیرعامــل موسســه فرهنگــی هنری فــدک در ادامه 
ســخنانش درباره آماد گــی خود برای اجــرای نمایش و 
ارکســتر توضیح داد: »با توجه به درخواست های اداره کل 
هنرهای نمایشــی و معاونت هنــری آمادگی خود را برای 
اجرای ارکستر موسیقی، نمایشی جدید و اجرای »خورشید 
کاروان« اعــام می کنم. طرح هــا و پیش تولیدهای این 
 کار انجام شــده اســت، منتظریم و ناامید هم نیســتیم.«

محمود سالاری، معاون امور هنری درباره استقبال سی   ساله 
مخاطبان از نمایش »خورشــید کاروان« گفت: »عالم هنر 
در حوزه عالم حرفه ای، عالم الهام و قسمت  هاست. بعضی 
وقت ها به انسان های خاصی عنایتی از عالم معنا می شود، 
بنده معتقدم نمایش »خورشید کاروان« از جنس کار هایی 
اســت که به یک انســان والا هدیه شــده است، مهدی 
متوسلی از کسانی اســت که توانسته این هدیه را درست 
دریافت کند و به منصه ظهور برســاند.   اســتقبال فراوان 
از نمایش »خورشــید کاروان« طی ۳۰ ســال اجرای این 
اثر، یکی از مهم ترین نکات آن اســت. این موضوع اتفاق 

مبارکی است و نصیب هرکسی در عالم هنر نمی شود. 
مقــدس  دفــاع  دوران  گران قــدر  جانبــازان  از  شــما 
هســتید و امیدواریــم بــه زودی شــاهد اثــری فاخر و 
 جدیــد از شــما در عالــم تئاتــر این کشــور باشــیم.«

کاظم نظری در ادامه این دیدار از تولید و اجراهای جدید توسط 
مهدی متوسلی گفت: »یکی از برکات هفته دولت تجلیل 
از هنرمندان بی ادعا و جانباز جنگ تحمیلی است، که عمر 
 خود را در فضای فرهنگی و هنری این انقاب گذاشته اند.« 
او افــزود: »شــما بیــش از ۳۰ ســال نمایشــی را خلق 
کردید کــه هنوز در شــهرهای ایران توســط گروه های 
مختلف برای زنده  نگه  داشــتن یاد و خاطره سیدالشــهدا 
روی صحنــه اســت و بــا قلم شــیوایی کــه دارید در 
گذاشــتید.« بســزایی  تاثیــرات  آیینــی   نمایش هــای 

مدیر کل هنرهای نمایشــی افزود: رهبر انقاب اسامی، 
جانبازان را شــهیدان زنده نامیده و می فرمایند: »جانبازان، 
انسان هایی هستند که در سخت ترین دوران کشور شرف، 
شــجاعت و تعهد خــود را ثابت نمودند. ما بــه جانبازان، 
 به عنوان شهیدان زنده انقاب اســامی افتخار می کنیم. 
حــاج مهدی متوســلی، هنرمند فرهیخته کشــور من به 
گفته رهبر انقاب اســامی به شما و قلم شیوایتان افتخار 

می کنم.«

»خورشید کاروان«
برپاکننده یاد و خاطره حماسه کربلا

و مدیرکل  امور هنــری  معــاون  دیدار 
 هنرهــای نمایشــی با هنرمنــد جانباز
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از اسفند ۱۳۹۸ که ویروس کرونا به کشورمان پا گذاشت، 
تا پاییز سال گذشته، تئاتر ایران، روزگار ناخوشی را از سر 
گذراند. باز و بسته شدن پیاپی تالارهای نمایشی، کاهش 
ظرفیت تماشــاگران و ترس مردم از حضور در سالن ها، 
دست به دست هم دادند تا چراغ این هنر، خاموش شود. 
از نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ با واکسیناســیون عمومی، بار 
دیگر، چراغ ســالن های تئاتر روشن شــد و در آغازِ سال 
۱۴۰۱، این روشنایی، درخشندگی بیشتری یافت. اینک، 
هنرمندان عرصه نمایش، چــون روزهای پیش از کرونا، 
روی صحنه می آیند و تماشاگران بی شماری را به سالن ها 
می کشانند و تئاتر کشور را به اوج شور و شوق می  رسانند.

در همین ارتباط، به ســراغ پریسا مقتدی، بازیگر و مدیر 
تماشــاخانه سنگلج رفتیم و از او درباره شکوفایی و رونق 
دوباره قدیمی ترین سالن قدیمی تئاتر تهران در یک سال 

گذشته، پرسیدیم.
مقتــدی در این باره می گویــد: »در ایــام اوج کرونا، با 
وجــود تعطیلی های مکرر تئاتر و نبود شــرایط پایدار، در 
همان اندک روزهای بازگشــایی ســالن های نمایشی، 
تماشاگران به تماشاخانه می آمدند اما طبیعتاً بعد از انجام 
واکسیناسیون عمومی و پیرو فروکش کردن این بیماری، 
استقبال تماشاگران در یک سال گذشته،  پُر شورتر شد.«

او ادامــه می دهد: »در ایام کرونا، با توجه به پروتکل های 
بهداشتی و نگرانی سامتِ مخاطب، تماشاخانه با ظرفیت 
۵۰ درصدی میزبان تماشــاگران برای دیدن نمایش های 

روی صحنه بود و در حال حاضر این شــرایط بهتر شده 
اســت و آثار نمایشــی با ظرفیت ۱۰۰ درصدی حضور 

مخاطبان روی صحنه می روند.«
مدیر تماشاخانه سنگلج با اشاره به خط شکنی هنرمندان 
جوان در نبــرد تئاتر کشــور با کرونا می گویــد: »ما از 
هنگام بازگشــایی دوباره سالن ها، شــاهد حضور بیشتر 
جوانان عاقه مند به تئاتر در صحنه ها هســتیم و بسیار 
خوشحال کننده است که بسیاری از هنرمندان پیشکسوت 

برای حمایت از اجراهای روی صحنه، به تماشــای آن ها 
می نشینند.«

این بازیگر دربــاره بهبود کیفیت آثار نمایشــی در یک 
سال گذشته توضیح می دهد: »البته که نمی توانیم نادیده 
بگیریم که کیفیت آثار نمایشی و همچنین تبلیغات نیز در 

استقبال تماشاگران نقش به سزایی دارد.«  
مقتدی در توضیح اجراهای یک سال گذشته در تماشاخانه 

سنگلج می گوید: »در یک ســالی که گذشت تماشاخانه 
سنگلج میزبان نمایش هایی با عنوان های : »لباس جدید 
پادشــاه«، »خانواده آقای هاشــمی«، »شــب طولانی 
یلدا«، »مرغ دریایی دایی وانیا«، »خاموشان«، »عمارت 
قجری«، »داســتان زال«، »صندلی ها«، »فردوســی«، 
»لعل بدخشــان«، »کوه چهل دختر«، »شــهر آشوب«، 
»نازگل«، »مبارک در ژاپن«و جدید ترین اثر روی صحنه 
»پایین، گذر سقاخانه« هست که مخاطبان و تماشاگران 

را بعد از شیوع کرونا و دوری از تئاتر، آشتی داد.
او ادامه می دهد: »در حال حاضر تماشاخانه سنگلج میزبان 
نمایش »پایین، گذر ســقاخانه« به نویسندگی استاد اکبر 
رادی و کارگردانی رضا بهرامی است که خوشبختانه هم 
از طرف هنرمندان و هم از طرف مخاطبان مورد استقبال 

خوبی قرار گرفته است.«
پریســا مقتدی درباره جایگاه تماشاخانه سنگلج در تئاتر 
کشــور می گوید: »جایگاه ارزشــمند و مهم تماشاخانه 
ســنگلج در خانواده تئاتر بر کســی پوشــیده نیســت. 
همچنیــن وزیر محترم فرهنگ و ارشــاد اســامی در 
بازدید ســرزده ای که از سنگلج داشتند، بر این امر تاکید 
کردنــد و گفتند ازآنجا که این تماشــاخانه اغلب میزبان 
اجرای نمایشــنامه های ایرانی بوده است، همواره یکی از 
محبوب ترین تالارها نزد اهالی تئاتر و جوانان به شــمار 
می رود، به طوری که هنرمندان اصیل حوزه نمایش، عاقه 

خاصی به این مجموعه  دارند.«

سنگلج؛ همواره یکی از محبوب ترین 
تالارها نزد اهالی تئاتر

محمدمهدی اســماعیلی عصر روز سه شنبه ۲8 
تیر با حضور در تماشاخانه سنگلج از بخش های 
مختلف این مجموعه هنری - نمایشــی بازدید 
کرد و در گفت وگو با مدیران تماشاخانه سنگلج 
در جریان برخی مشــکلات این تماشاخانه قرار 

گرفت.

وزیــر فرهنــگ در این بازدید با اشــاره به جایــگاه ویژه 
تماشاخانه سنگلج در میان هنرمندان تئاتر گفت: »ازآنجاکه 
این تماشــاخانه اغلب میزبان اجرای نمایشنامه های ایرانی 
بوده، همواره یکــی از محبوب ترین تالارها نزد اهالی تئاتر 
به شمار می رود، به طوری که هنرمندان اصیل حوزه نمایش، 

عاقه خاصی به این مجموعه  دارند.«
اسماعیلی در ادامه با تأکید بر اهمیت بازسازی مجموعه های 
هنری باســابقه گفت: »وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی در 
دوره جدید اهتمام ویژه ای بر رســیدگی به مشکات پیش 
روی مجموعه هــای هنــری باســابقه دارد و امیدواریم با 
بررســی همه جانبه مشکات این تماشــاخانه توسط اداره 
کل هنرهای نمایشــی، بتوانیم اقدامات سازنده ای در مسیر 

اعتای تماشاخانه سنگلج انجام دهیم.«

باســابقه ترین  از  تماشــاخانه ســنگلج  اســت،  گفتنــی 
تماشاخانه های تهران به شــمار می رود و در محله سنگلج 

واقع در خیابان بهشت، ضلع جنوبی پارک شهر قرار دارد.
این تماشــاخانه که به عنوان ســالن  نمایش، تحت نظارت 
اداره کل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی 
همواره میزبان اجرای نمایش هایی با مضامین اصیل ایرانی 
اســت در اوایل دهه۱۳۴۰ با زیربنای ۱۰۳۴ مترمربع و در 

کنار باغ سنگلج ساخته  شده است.

پس از انجام واکسیناسیون عمومی و 
فروکش کردن بیماری کرونا، هنرمندان 
دوباره، به طور تدریجــی آغاز به کار 
کردند و در این بین، بیشــتر جوانان 
علاقه مند به تئاتر بودند که خط شکن 

برگشت به صحنه شدند

رونق دوباره هنرهای نمایشی کشور در گفت وگو با مدیر تماشاخانه سنگلج

پریسا مقتدی: 

هنرمندان جوان، خط شکن مبارزه تئاتر با کرونا بودند
بازدید سرزده وزیر فرهنگ از 
قدیمی ترین تماشاخانه شهر

و  بازیگر  مقتدی،  پریســا 
مدیر تماشاخانه سنگلج، از 
بازگشت رونق به سالن های 
تئاتر در یک سال گذشته، 
ابراز خوشحالی و بر نقش 
این  در  جــوان  هنرمندان 

موفقیت، تاکید کرد.
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بازگشت رونق به عرصه تئاتر در گفت و گو با بازیگر »برف می بارد«

نشست کاظم نظری با فعالان تئاتر دانشگاهی، 
عصر سه شنبه هشتم شهریور، هم زمان با آخرین 

روز هفته دولت، در تالار مولوی برگزار شد. 
مدیرکل هنرهای نمایشــی در آغاز این نشســت، با اشاره 
به نقش پُر رنگ و موثر اســتادان و دانشــجویان تئاتر در 
عرصــه این هنر، گفــت: »تئاتر ما اگر حرفه ای اســت از 
تئاتر دانشــگاهی اســت. خیلی از حرفه ای های ما، از تئاتر 
دانشجویی برخاسته اند. تئاتر ما از نظر فرم و محتوا، نیاز به 
بازسازی دارد و این اتفاق به دست فعالان تئاتر دانشگاهی 
رقم می خورد. در این راستا، دانشجویان خوش فکر و خاق 
برای بهتر شدن شرایط تئاتر کشــور، باید مورد توجه قرار 

بگیرند.«
راه اندازی دوباره کانون تئاتر دانشگاهی

نظری در ادامه این نشســت، خواستار آن شد تا جامعه تئاتر 
دانشگاهی برای راه اندازی دوباره کانون تئاتر دانشگاهی در 
اداره کل هنرهای نمایشی، یاری دهنده مدیران باشند. او در 
این باره خبر داد: »مقدمات تشــکیل کانون تئاتر دانشگاهی 
در حال انجام اســت تــا فردی انتخاب شــود که نظرات 
دانشجویان را پذیرا باشد و بر اساس آن، ریل گذاری کند و با 
همکاری دانشجویان، باعث رشد و تولید تئاتر ایران شود.«

او در واکنش به پرسشــی درباره نقــش مدیرکل هنرهای 
نمایشــی به عنوان عضوی از شــورای سیاســت گذاری 
جشــنواره بین المللی تئاتر دانشگاهی، پاسخ داد: »جشنواره 
تئاتر دانشــگاهی بیــش از یک ربع قرن بــا خروجی های 
فوق العاده در حال برگزاری است که تئاتر حرفه ای، خروجی 
این جشنواره است. ما در اداره کل هنرهای نمایشی، چندین 
جلسه با مسئولان وزارت علوم، تحقیقات و فناوری برگزار 
کردیم و تقاضای تســریع برگزاری این جشنواره را داشتیم. 
همین جا تاکید می کنم اداره کل هنرهای نمایشــی، از نظر 
مادی و معنوی مثل بودجه و در اختیار گذاشتن سالن، یار و 

همراه جشنواره تئاتر دانشگاهی خواهد بود.«
تئاتر برای سلبریتی های سینمایی نیست

در ادامه این نشست، مدیرکل هنرهای نمایشی، پاسخ گوی 
دیگر پرسش های دانشجویان شد. او از جمله درباره استفاده 
زیاد نمایش ها از سلبریتی های ســینما گفت: »تئاتر برای 
ســلبریتی ها نیست. تئاتر باید به فرم، ساختار و محتوا توجه 
کند. البته باید توجه داشت که این هنر نیز نیاز به گیشه دارد 
و باید پول خود را برگرداند. از آنجا که بعضی از کارها از نظر 
فرم و اجرا مطلوب نیستند، سلبریتی های سینما را می آورند 
تا جبران مافات کنند. ما در صدد هســتیم با برنامه ریزی و 
حمایت درســت، در ارتقاء کیفی محتوا و ساختار نمایش ها 
بکوشیم تا چهره ســالاری، بر فضای تئاتر کشور مستولی 

نشود.«
توجه بیشتر به ارزشیابیِ کیفیتِ اجراهای عمومی

نظری همچنین با اشــاره به تغییرات ایجاد شده در شورای 
نظارت و ارزشــیابی اداره کل هنرهای نمایشی توضیح داد: 
»ما در مدیریت جدید شــورای ارزشیابی و نظارت،  فردی 
دانشگاهی و دغدغه مند را برای کار انتخاب کردیم. بخش 
نظارت این شورا را همه می دانند و می شناسند، ولی بخش 
ارزشــیابی کارها خیلی مهم است که باید بکوشیم کیفیت 
نمایش ها بالا برود تا تئاتر کشــور، به شرایط ایده آل هنری 

برسد.« 
او در ادامه، با اشــاره به زمان صرف شده برای بررسی آثار 
در شورای نظارت و ارزشــیابی اداره کل هنرهای نمایشی، 
توضیح داد: »تئاتر، محصول تاشِ ســختِ نیروی انسانی 
است و بســیار زمان برَ و هزینه ساز است. برای همین، باید 
زمان صرف شده برای بررسی نمایش ها و انجام اصاحات 
را کوتاه تر کنیم تا هزینه مضاعف به گروه ها تحمیل نشود.«

نشست مدیرکل هنرهای نمایشی 
با دانشجویان در  هفته دولت

نظری از راه اندازی کانون تئاتر 
دانشگاهی خبر داد استقبال مخاطبان از نمایش ها امیدوارکننده است

الیکا عبدالرزاقــی پیش ازاین در نمایش هایی 
چون »مده آ ســن مدار«، »بــاغ آلبالو«، »دن 
کامیلو«، »پرواز به تاریکــی«، »33 درصد نیل 

سایمون« به عنوان بازیگر حضور داشته است.
»برف می بارد«، »مــرد هزارچهره« و »آواز مه« 
از جمله آثــار تلویزیونی این هنرمند در عرصه 
تصویر اســت و بازی در فیلم های ســینمایی 
»شهر گربه ها«، »نسل جادویی«، »جایی برای 
زندگی«، »فرزند صبح« و »زنان ونوسی مردان 

مریخی« را در رزومه خود دارد.
این بازیگــر هم اکنون با نمایــش »بیوگرافی 
یک بازی« به کارگردانــی بورژین عبدالرزاقی 
در تماشاخانه دیوار چهارم روی صحنه است. 
عبدالرزاقی طی یک سال اخیر و پس از کنترل 
نســبی همه گیــری ویروس کرونــا به عنوان 
مشاور کارگردان در نمایش »رؤیای شب نیمه 
تابســتان« که 13 دی تا 14 بهمن ماه ســال 
گذشته در سالن اســتاد ناظرزاده تماشاخانه 

ایران شهر اجرا شد نیز حضور داشت.
با این هنرمند در دو بخش به گفت وگو پرداختیم 
که بخــش اول درباره اســتقبال مخاطبان از 
نمایش های روی صحنه و بازگشت دوباره رونق 
به عرصه تئاتر پس از بهبود شــرایط ناشی از 
کرونا در بازه زمانی یک  سال گذشته است. این 

گفت وگو را در ادامه می خوانید.

 همه گیری ویروس کرونــا تا چه  حد روی 
روند اجراهای تئاتر و زندگی اهالی آن تأثیرگذار 

بود؟
متأســفانه در ایام کرونا اتفاقات تلخی برای تئاتر افتاد. ما 
پیــش از کرونا درگیر تمرین نمایش »رؤیای شــب نیمه 
تابستان« با بچه های آکادمی بودیم تا این اثر را در سالن 
استاد ناظرزاده تماشاخانه ایران شهر روی صحنه ببریم، کار 
آماده شده بود که ســالن ها به دلیل شرایط کرونا تعطیل 
شــد و پروسه اجرا شــش ماه به تعویق افتاد. نگه داشتن 
بازیگران و تمرین دوباره بســیار ســخت بود. سالن ها به 
لحاظ مالی فشــار زیادی متحمل شدند و عزیزان تئاتری 
که زندگی شان از تئاتر تأمین می شود فشار زیادی متقبل 

شدند.
پــس از واکسیناســیون سراســری و بازگشــایی مجدد 

سالن های تئاتر استقبال مخاطبان از نمایش چطور بود؟
من همیشــه در اتفاقات تلخ به دنبال یک لکه نور هستم، 
خوشبختانه پس از واکسیناســیون گسترده در یک سال 
گذشته و کاهش همه گیری ویروس کرونا شرایط تئاتر تا 
حدی به حالت معمول برگشت. زمانی که سالن ها دوباره 
باز شد، تازه متوجه شدم که مردم چقدر تشنه تئاتر هستند. 
ســالنی که با هنرجو اجرا می رفت، هر شب پر از تماشاگر 
بود. همیشــه با خودم می گفتم اگر تماشــاگران، فامیل و 
خانواده هنرجویان هم باشــند این استقبال برای یک الی 
دو روز خواهد بود اما این طور نبود و تماشــاگران مردمی 
بودند که بیان می کردند ما دو ســال است تئاتر ندیده ایم 
و با بهتر شــدن شرایط، تماشــای تئاتر را انتخاب کردیم 
و این موضوع برای من بســیار خوشــایند بود. پیش ازاین 
همیشه فکر می کردم که تنها جامعه تئاتری، عاقه مندان 
به ســینما و هنرمندان به تماشای آثار یکدیگر می نشینند 
و فکر نمی کردم مردمی که اهل هنر نیســتند هم این قدر 

عشق به تئاتر داشته باشند.
 غیر از این علاقه مردم به تماشــای تئاتر 
پس از بهبود شــرایط ســالن ها چه مواردی 
می تواند در حضور مخاطب برای تماشای آثار 

روی صحنه مؤثر باشد؟

تبلیغات خوب یکی از مهم ترین مواردی اســت که منجر 
به حضور تماشاگران در ســالن های نمایش می شود. اگر 
شــهرداری تهران و تلویزیون برای تبلیغات گســترده با 
هنرمندان همراه شوند، قطعاً مشکلی برای اجرا و فروش 

نخواهیم داشت.
 دولت به عنوان متولی و رأس امور تا چه حد 
می تواند در روند رو به رشد تئاتر دخیل باشد؟  

زمانی قرارداد تیپ وجود داشت و بودجه ای در اختیار  همه 
گروه های تئاتر قرار می گرفت. شــما آرشیو لباس داشتی، 
دکور برای گروه ها ساخته می شد و درهرحال اگر کار شما 
فروش داشت یا نداشت، یک یارانه می گرفتی. از جایی به 
بعد گروه ها به حال خود رها شدند و این اتفاق فشار زیادی 
به جامعه هنــری آورد. نکته دیگر این کــه ما اهالی هنر 
بیزینس من نبودیم و نمی دانستیم چطور تبلیغات کنیم تا 
منجر به جذب مخاطب شود. شهرداری به عنوان یک نهاد 
دولتی می تواند به راحتی به آثار حرفه ای عرشــه و بیلبورد 

بدهد و در تبلیغ آثار روی صحنه همراه هنرمندان باشد.
وزارت خانه ها به ویژه وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی 
در کنار تخصیص بودجه بــرای امور متفاوت، از صاحبان 
برندهای بزرگ دعوت کند تا به جای فرار مالیاتی، هزینه 
مالیات شــان را صرف هنر کنند و اداره مالیات هم بپذیرد 
که صاحبان برندها را به عنوان تهیه کننده تئاتر به رسمیت 

بشناسد و در نتیجه آن ها را معاف از مالیات کند.
خیلــی از برندهای معتبر جهانی در سراســر دنیا به جای 
پرداخت هزینه های مالیات مســتقیم کارهای عام المنفعه 
انجام می دهند. بخشــی از کار آن ها دلی است و بخشی 
برای پرداخت نکردن مالیات است که می توانند این هزینه 

را در هنر تئاتر بپردازند که فرهنگ ساز است.
 چــه راهــکار دیگــری می تــوان برای 

فرهنگ سازی در عرصه تئاتر انجام داد؟
باید کارهای اساســی مثل آموزش تئاتر از دبستان انجام 
شــود، بچه ای که با تئاتر رشــد می کند، امکان ندارد در 
هجده سالگی به تماشــای تئاتر ننشیند. ما باید از کودکی 
تئاتــری تربیت کنیــم نه اینکــه فرزندان مــان تازه در 
هجده سالگی به این فکر کنند که می خواهم خواننده باشم 
یــا بازیگر و این جزو کارهایی اســت که وزارت خانه ها با 

برنامه ریزی می توانند و باید انجام دهند.
 تعامل وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
هنرمندان تا چه حد می تواند در اهمیت به تئاتر 

به عنوان یک هنر فرهنگ ساز مهم باشد؟
تعامل وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی با هنرمندان قطعاً 

بسیار تأثیرگذار است، چراکه هر فعالیتی مدیریت لازم دارد. 
در اصل هنرمندان نباید وقت شــان را درگیر تأمین بودجه 
و هزار کار دیگر برای اجرا کنند. قطعاً مشــکات جامعه 
تئاتر برطرف می شــود اگر تعامل با هنرمندان ادامه دار و 
پررنگ تر باشد، می توان شــرایط را مهیاتر کرد که دیدن 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی و ســایر مدیران دولتی از 

نزدیک تر و به راحتی اتفاق بیفتد.
 چه راهکارهایی می تواند برای تعامل هرچه 
نزدیک تر وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
مشــکلات  کردن  برطرف  به منظور  هنرمندان 

آن ها مؤثر عمل کند؟
وزیر نمی تواند هر روز با یــک کارگردان یا هنرمند تئاتر 
دیدار کند، اما می تواند جلســات ماهانــه ای با هنرمندان 
داشته باشــد. جلســاتی که همه هنرمندان از گروه ها و 
ســایق گوناگون و با افکار و عقاید متفاوت در آن حضور 
داشته باشند. قطعاً وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی و مدیران 
مرتبط  مقوله هنــر را به صورت کان می بینند و هنرمند 
به صورت جزئــی اثر خودش را مدنظــر دارد که اگر این 
تعامل از نزدیک تر اتفاق بیفتــد، می تواند اتفاقات بهتری 

را رقم بزند.
 اعتماد به هنرمندان در جهت ساخت فرهنگ 
و بیان مســائل جهان شمول و معضلات جامعه 
تــا چه حد می تواند در بیــان حقایق و کاهش 

آسیب ها مؤثر باشد؟
اگر دولت به کار هنرمندان اعتماد کند، قطعاً نتیجه بهتر و 
مطلوب تری می بیند. ما هنرمندان هم در این جامعه زندگی 
می کنیم. در اجرای تئاتر بخش های مختلفی را که قابلیت 
اجرا دارند، می دانیم امــا باید پذیرفت یک متن هایی باید 
اجرا شــود، حرف هایی جزو مســائل جهان شمول هستند 
که هر انســانی باید آن ها را بداند و حیف اســت که اگر 
برای این مســائل به هنرمندان اعتماد نشود. هنرمند باید 
اجازه نقد سازنده داشته باشد. کار هنرمند چیست؟ ما باید 
جلوتر از زمانه خودمان باشیم، اگر آدم ها نام خود را هنرمند 
می گذارنــد، برای ارتقای فرهنگ اســت و این که برخی 
می گویند فرهنگ چیزی است که ما می گوییم، امکان پذیر 
نیســت. نقد سازنده مثل شــوخی کردن سازنده است. ما 
وقتی با هم شوخی می کنیم، ضدضربه می شویم و راحت تر 
می توانیم به بیان حرف های مــان بپردازیم. آدم هایی که 
داعیه فرهنگ دارند، باید مــورد توجه قرار بگیرند تا این 
فرهنگ ارتقا پیدا کند و قطعاً دولت در این مسیر می تواند 

به بهترین شکل همراه با هنرمندان گام بردارد.

الیکا عبدالرزاقی بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون با بیان اینکه در ایام کرونا اتفاقات تلخی برای تئاتر افتاد، استقبال 
تماشــاگران از آثار روی صحنه را طی یک ســال اخیر پس از انجام واکسیناسیون سراسری در دولت سیزدهم و 
کاهش همه گیری ویروس کووید، خوشایند و امیدوارکننده دانست. او گفت قطعاً مشکلات جامعه تئاتر کمتر می شود 

اگر تعامل بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با هنرمندان عمیق تر، صمیمانه تر و از فاصله ای نزدیک تر باشد.

الیکا عبدالرزاقی: 

وزیر نمی تواند هر روز با یک کارگردان یا هنرمند تئاتر دیدار کند، اما می تواند جلسات 
ماهانه ای با هنرمندان داشــته باشد. جلســاتی که همه هنرمندان از گروه ها و سلایق 

گوناگون و با افکار و عقاید متفاوت در آن حضور داشته باشند



ارائه ۱۲۰ برنامه تحولی اقدامی/ تســهیل گری درامور 
فرهنگی وهنری برای نهادینه شدن عدالت فرهنگی

وزارت فرهنگ و ارشاد دولت مردمی از ابتدای آغاز به کار 
تاش کرد با تاکید برعدالت فرهنگی و رفع دغدغه های 
اصحاب فرهنگ وهنر، هدف را بر تسهیل گری در امور 
فرهنگی و هنری و حمایت از تمام بخش ها با نگاه جامع 
و عام به این حوزه قرار داده و بر گسترش و رونق اقتصاد 
فرهنگ هنر و توسعه صنایع خاق فرهنگی، هدف را بر 
خروج فرهنگ و هنر از مظلومیت تا رفع دغدغه های این 
حوزه نهاد بنابراین طی کمتر از یکسال با عزمی جهادی 
تاش کرد عاوه بــر تحقق وعده هایش، رونق اقتصاد 
فرهنگ و هنر و توسعه صنایع خاق و وعده های کوتاه 
مــدت با ارائه ۱۲۰ برنامه تحولی اقدامی خود را در همه 

حوزه ها محقق سازد.
 از آغاز به کار دولت مردمی برای ســاختن ایران قوی؛ 
همه می دانند که فرهنگ اســاس تمدن و زیرســاخت 
جامعه است، پس ارزیابی دولت سیزدهم در این عرصه، 

برای رسیدن به راهبرد بی نقص، اهمیت داشت.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی در این مدت تمام تاش 
خود را به کار بست تا  همزمان با سویه های جدید شیوع 
کرونا و حواشی های آن، با انجام بیش از ۵۰ سفر استانی 
با تاکید بر برقراری عدالت فرهنگی یکی از وزیران پرکار 
دولت سیزدهم به شمار برود که عملکرد قابل توجهی را 

رقم زده است.
آنچــه امروز حائز اهمیت اســت اینکه افــکار عمومی 
همیشه ناظر بر عملکرد مسئولان هستند. این وزارتخانه 
نیز به عنوان نهاد حاکمیتی مطابق وعده های داده شده 
گزارشی از این اقدامات در مدت زمان کمتراز یک سال را 
بصورت فشرده دراختیار مخاطبان و مردم قرار می دهند 
تا ضمن عمل به وعده های داده شــده با ارائه گزارشی 
مبســوط کارنامه خود را در ایــن مدت در معرض دید و 

قضاوت  آحاد مردم قرار دهند.
نهادینه شــدن بخشــی از مفهوم واقعی بســط عدالت 
فرهنگی با اجرای برنامه ها و اقدامات فرهنگی و هنری 
در برخی نقاط پهناور ایران اســامی، توسعه دیپلماسی 
فرهنگی و هنری، معافیت مالیاتــی هنرمندان، اهتمام 
ویژه به حوزه های فرهنگــی و هنری، چهره به چهره 
با اهالی فرهنگ، هنر و رســانه، ارائه تسهیات و بسته 
های حمایتی به اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه، اهتمام 
ویژه به حــوزه زیارت)داخلی و خارجی(، برگزاری موفق 
جشنواره های فجر،کمک به توســعه فرهنگ، هنر در 
فضــای مجــازی از جمله برنامه هایــی بودند که طی 
یکسال گذشــته مدنظر و عمل دولت سیزدهم در حوزه 

وزارت ارشاد قرار گرفت.
احیای شــأن سیاســتگذاری وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســامی در دولت ســیزدهم مهمترین دستور کار این 
وزارتخانــه بود که با اقداماتی همچــون تدوین و اباغ 
سند تحول وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی به حوزه های 
تابعه، تشکیل شــورای اجرایی سازی سند تحول دولت 
مردمی، تشــکیل کارگروه فرهنگی دولت، فعال سازی 
شــورای هنر، تشکیل شــورایعالی سینما، تخصیص دو 

درصــد از بودجه دســتگاههای اجرایی بــه فعالیتهای 
فرهنگی در بودجه ســال ۱۴۰۱ و بازنگری در وظایف 

و اولویت های شورای فرهنگ عمومی صورت گرفت. 
ایــن وزارتخانه با تشــکیل قــرارگاه رســانه ای طرح 
مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه هــا در اقناع افکار 
عمومی از وضعیت موجود و ضرورت بازنگری و اصاح 

شیوه تخصیص یارانه ها نقشی اساسی ایفا کرد. 
حل مشکل کمبود کاغذ نشر و مطبوعات با سیاستهای 
حمایتی و اقدامــات نظارتی در حوزه مطبوعات، اصاح 
مقررات ســینمایی و تشکیل شــورای راهبردی اکران 
ســینما همراه با اصاح ساختار مدیریت فرهنگی سینما 
نیــز از دیگر اقدامات شــاخص این وزارتخانه اســت. 
راه اندازی قرارگاه محرومیت زدایــی از حوزه فرهنگ و 
هنر، دسترســی عمومی به امکانــات فرهنگی و امکان 
بهره مندی از آموزش رایگان هنر را ایجاد کرد. موضوع 
بازطراحی نظام رســانه ای و تقویت تــوان روایتگری با 
هدف مرجعیت ســازی رســانه ای و تغییر آرایش نظام 
رسانه ای از پدافندی به آفندی از دیگر رویکردهای مهم 
این وزارتخانه محسوب می شود که اقدامات مناسبی در 

این باره انجام پذیرفت.
تقویت زیرســاخت های فرهنگی در سراســر کشــور، 
نیم بها شــدن هزینه اینترنت ســامانه دسترسی آزاد به 
اطاعات،تقویــت و پشــتیبانی فضای مردمی ســازی 
فرهنگ و هنر، تاکید بر استحکام توسعه روابط فرهنگی 
با کشــورهای مقصد، ساماندهی اقتصاد فرهنگ و هنر، 
از ســرگیری روند ساخت و تجهیز طرح های نیمه تمام 
فرهنگــی و هنری، توجه و تاکید و تاش برای رونق و 
تقویــت اقتصاد هنر از جمله برنامه ها و وعده هایی بود 
که از ابتدای آغاز مسئولیت وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی 
برآنها تاکید کرده و تا حد زیادی طی یکسال گذشته در 

وزارت فرهنگ و ارشاداسامی محقق شدند.
 تاش برای خودکفایی در صنعت نشــر و تولید کاغذ با 
هدف صادرات این کالا تا پایان ســال ۱۴۰۱، برگزاری 
دو دوره نمایشــگاه مجازی کتاب و ســی و ســومین 
نمایشــگاه حضوری بین المللی کتــاب تهران، تاش 
بــرای تولید ارزان کتاب ، تاکید بــر نهضت کتابخوانی 
به عنوان یکی از ســرفصل های اصلی وزارت فرهنگ، 
تقویت اقتصاد فرهنگ وهنر و توجه جدی دولت مردمی 
برای ارتقاء این حوزه، برگزاری جشنواره های فجر شامل 
فیلم، تئاتر، شعر، موسیقی، تجسمی، رشد کمی و کیفی 
جشــنواره های فجر، افزوده شدن بخش های جدید از 
جمله سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، راه اندازی سینما 
ســیار، افزوده شــدن بخش ویژه ســرود و آهنگ های 
انقابی به موسیقی فجر،تمرکز زدایی مهمترین راهبرد 
وزارت فرهنگ، پیگیری ضرورت پیوست فرهنگی برای 
طرح های مختلف کشــور،تقویت همکاری های دوجانبه 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی با مراکز حوزوی در قاب 
تفاهمنامه؛ امضای تفاهمنامــه وزارتخانه درموضوعات 
مختلف با نهادها ومراکز گوناگــون، راه اندازی قرارگاه 
محرومیت زدایــی از عرصه فرهنــگ و هنر برای بهره 
منــدی عادلانه مردم از امکانــات فرهنگی و هنری در 

کشور از جمله این اقدامات به حساب می آید.
نهادینه شدن عدالت فرهنگی و مبارزه با بی عدالتی در 
سراسر کشور ، انعقاد تفاهم نامه با وزارت راه و شهرسازی 
برای در اختیار قرار دادن مســکن به خبرنگاران کشور 
و تاش برای افزایش میزان تســهیات به نفع اهالی 
رســانه ،تحقق بخشــی از اهداف فرهنگی کشور با ۲۶ 
هــزار کانون فرهنگی و هنری مســاجد، تاش وزارت 
فرهنگ برای تشــکیل ۵۰۰ هزار جلسه خانگی قرآن، 
ارائه بیش از ۵ هزار میلیارد ریال تسهیات حمایتی، بیمه 
هنرمندان، تقویت اقتصاد فرهنگ و هنر، معافیت مالیاتی 
هنرمندان و افزایش حدود ۹۰هزار نفری اعضاء صندوق 
اعتباری هنــرو صدوربیش از ۷۵ هزار هنرکارت، تحقق 
واکسیناسیون اصحاب فرهنگ و هنر با پیگیری صندوق 
اعتباری هنراز گذشته تاکنون، امهال بازپرداخت اقساط و 
تمدید مهلت ثبت  نام دریافت تسهیات کرونایی از جمله 

دیگر اقدامات است.
همچنین با مســاعدت و پیگیری صندوق اعتباری هنر 
در دوره جدید فعالیت آن با حضور سید مجیدپوراحمدی 
مدیرعامل آن شــاهد معرفی ۴ هــزار و ۶۰۰ هنرمند، 
نویســنده و روزنامه نگار به ســازمان تأمین اجتماعی و 
پرداخت بیش از ۶۰ درصد حق بیمه سالانه اعضا )معادل 
۱۳۵ میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰( همراه با ثبت نام بیمه 
تکمیلی اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه سال های جاری 
و آینده همراه با پرداخت یارانه بیمه درمان تکمیلی ناشی 
از افزایــش تعرفه حق بیمه )مجموع پرداختی حق بیمه 
در سال جاری بالـــغ بـر ۷۸ میلیـارد تومان است.(،ارائه 
تسهیات قرض الحسنه و ضروری، تفاهم نامه با بانک 
عامل،طرح یادمان، طرح شــمیم و جوانه، ایجاد هسته 
های کارآفرینی و ارائه تســهیات اشتغالزایی، ارائه سه 
بســته حمایتی باعوض به مبلــغ ۳۵۰ میلیون تومان، 
تســهیات ضروری درمان و معیشــت، واریز ۳ مرحله 
باعوض، پرداخت ۵ میلیون تومان به خانواده هنرمندان 
فقید، پرداخت کمک مستمری فوق العاده برای بیش از 
۲ هزار و ۶۰۰ نفر، یارانه بیمه درمان به میزان ۶۰ درصد 
و تقویت صندوق هنر وحوزه صنایع خاق، تحقق بیمه 
بیکاری هنرمندان بودیم که از دیگر اقدامات مهم حوزه 
وزارتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی محسوب می شود.

عضو کابینه دولت مردمی یکی از سرفصل های برنامه 
این دوره وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی را مبارزه جدی 
با بی عدالتــی و تبعیض و همچنیــن توجه به مناطق 
محروم و سرلوحه قرار گرفتن عدالت فرهنگی در فعالیت 

های این وزارتخانه قرار داد.
تحقق وعده با فعالیت جهادی برای رونق اقتصاد فرهنگ 
،رشد کمی و کیفی جشنواره های فجر، ارائه تسهیات 
و بسته های حمایتی به اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه، 
استحکام توســعه روابط فرهنگی و هنری با کشورهای 
مقصد، سرعت گرفتن روند ساخت و تجهیز طرح های 
نیمــه تمام فرهنگــی و هنری ونیم بها شــدن هزینه 
اینترنت سامانه دسترســی آزاد به اطاعات نیز از دیگر 
دســتاوردهای این دولت در کمتر از یک سال فعالت آن 

به شمار می رود.

عملکرد یکساله وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در یک نگاه

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

تئاتر مقاومت جایی برای شناسایی و بروز استعدادهاست
مدیرکل هنرهای نمایشی در دیدار از ستاد جشنواره بین المللی تئاتر مقاومت

به گزارش ایران تئاتر به نقل از ستاد خبری 
هجدهمین جشنواره بین المللی تئاتر مقاومت، 
کاظم نظری مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی صبح امروز دوشنبه 7 
شهریور 1401 با حضور در دبیرخانه جشنواره 
بین المللی تئاتر مقاومت، با مسئولان جشنواره 
دیــدار و از نزدیــک در جریان پیشــرفتِ 

فعالیت های جشنواره قرار گرفت.
کاظم نظری جشــنواره تئاتر مقاومت را با پشــتوانه  ای 
بی سابقه و محلی برای بروز استعدادها و کشف چهره های 
جدید برشمرد و گفت: »بسیار جای مسرت و خوشحالی 
است که این جشــنواره با سابقه طولانی و محلی برای 

ظهور و کشف استعدادهایی بود که در ادوار قبلی در این 
جشــنواره رشد پیدا کردند و اینک از چهره های مطرح و 
شناخته شده تئاتر کشور در عرصه های هنرهای نمایشی 
هستند. حقیقتاً این جشنواره برای نظام مقدس جمهوری 
اســامی و وزارت فرهنگ و ارشــاد اسامی از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است و ما با همه امکانات خود پای کار 

این رویداد مهم فرهنگی هنری هستیم.«
مدیــرکل هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســامی افزود: »در واقع مســئله مقاومــت نه تنها در 
ایران بلکه در خاورمیانه یک مسئله مهم و حیاتی است 
که مقام معظم رهبری بارهــا و بارها در بیانات خود به 
آن اشاره کرده اند. کشــورهای همسایه برای تولید آثار 

هنری-نمایش از کشور ایران انتظار دارند و این وظیفه 
ما را سنگین تر می کند. همه ما باید بر اساس یک تفکر 
و خرد جمعی به ســمتی برویم کــه یک جریان عظیم 
را هدایــت و رهبری کنیم تا درنهایت شــاهد رضایت 
مقام عظمای ولایت باشیم. من به دست اندرکاران این 
جشــنواره و جناب آقای دکتر نادری خداقوت و خسته 

نباشید می گویم و آرزوی موفقیت برای دوستان دارم.«
در ابتدای این جلســه ســید وحید فخر موســوی دبیر 
جشنواره گزارشــی از روند برگزاری و بخش بین الملل 
را ارائه کرد و گفت: »الحمدالله برنامه های جشنواره چه 
در بخش بین الملل و چه در بخش داخل کشــور، طبق 
پیش بینــی و زمان بندی صورت گرفتــه در حال انجام 
اســت و جریان تازه ای در گروه های نمایشــی ایرانی و 
کشورهای اطراف به واسطه جشنواره هجدهم ایجادشده 

است که مایه امیدواری شده است.«


